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10 Jaar Open Monumentendag 

Heeft u het al gehoord? De "Krokodillenmum- 
mie" in het Rijksmuseum voor Oudheden heeft 
nu eindelijk zijn geheim moeten prijsgeven. Nou 
ja, een deel daarvan. En nog wel op vrijdag de 
13°. Als dát maar goed gaat, denk ik dan. Vrij- 
dag stond het al aangekondigd in het Leids 
Nieuwsblad: Krokodillenmummie doorgelicht 
door douane (door een zogenaamde "scanmo- 
biel"), en zaterdag haalde de uitkomst van deze 
"scan" zelfs de landelijke dagbladen. Wat bleek? 
Er zaten twéé krokodillen in, achter elkaar, 
waarvan de voorste zijn staart miste. Gaat uw 
fantasie daar ook zo van werken? 

Blijkbaar ben ik niet de enige Leidenaar die zo 
geïnteresseerd is in oudheidkundige zaken. Bij 
een open dag in juli zijn de archeologische op- 
gravingen in de Roomburgerpolder door enorm 
veel belangstellenden bekeken. Reden voor ons 
om tijdens het monumentenweekend daar al op 
zaterdag te gaan kijken (in plaats van op zon- 
dag, als bijna iedereen vrij heeft). De routebord- 
jes "opgravingen Roomburg" bleken door een of 
andere leukerd omgedraaid (dwz. in tegenover- 
gestelde richting geplaatst) zodat alleen eigen- 
wijze bezoekers zoals wij zonder problemen de 
locatie vonden. Ik neem tenminste niet aan dat 
de archeologische medewerkers zo onder de 
indruk waren van het aantal bezoekers in juli dat 
zij deze actie zelf ondernomen hadden. Toch 
waren er al. veel ·bezoekers op deze zaterdag 
die, net als wij, op de fiets de geopende monu- 
menten bezochten. 

Vanwege het grote aantal monumenten dat 
geopend was, was het voor ons aanvankelijk 
moeilijk kiezen. Nadat we alle (ruim beschikba- 
re) voorinformatie doorgenomen hadden, kozen 

we uiteindelijk voor het opsplitsen van de 
"fietsroute" in twee etappes. Het moest ten- 
slotte ook voor de kinderen leuk blijven, anders 
krijg je ze in de toekomst niet meer zo makkelijk 
mee. 

En leuk was het zeker! Nadat we de opgravin- 
gen bezocht hadden gingen we richting water- 
toren op de Hoge Rijndijk. Helaas voor de kinde- 
ren mochten we niet naar boven, maar de uitleg 
van het mechanisme vergoedde veel. Het be- 
zoek aan scheepswerf Kloos 'was helemaal een 
voltreffer, voor ons allemaal. Prachtig om te 
zien met hoeveel vakmanschap en liefde voor 
het werk zo'n onderneming nog. op de oude 
manier schepen bouwt. 

Op zondag volgde nog een tocht langs Molen 
De Heesterboom aan de Haagweg, waar ons de 
principes van deze houtmolen werd uitgelegd. 
En niet te vergeten: je mocht er naar bóven, 
waardoor het "leed" van gisteren weer snel 
vergeten was. Ook bij Molen De Put konden we 
alles goed bekijken, zodat we moe maar vol- 
daan naar ons eindpunt gingen: de regentenka- 
mer van het weeshuis. De boeiende, uitgebreide 
uiteenzetting van dé gids kon niet voorkomen 
dat we tijdens het verhaal elk met een slapend 
kind op schoot kwamen te zitten. Gelukkig 
vatte hij het niet persoonlijk op. Uitgerust en 
wel kwamen we thuis van een "monumentale" 
dag. 

Gelukkig is de open monumentendag een jaar- 
lijks terugkerend evenement. Er is nog zoveel te 
zien in een stad als Leiden. Daar hebben we 
jaren voor nodig! Toch eens informeren waar ze 
die T-shirts met de tekst "Niets lijkt op Leiden" 
verkopen ... 

Yvonne van Deutekom 
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Wethouder Tjeerd van Rij heeft een verrassing voor onze 
vertrekkende seèretaris Joop Gerritsen. Zie biz. 3. 

Jubileumviering: terugblik op een zonnig stadsfeest 

In het kader van het 20-jarig bestaan van de Vereniging voor 
Pieters- & Academiewijk en Levendaal-West heeft op 1 juni 
jongstleden de feestelijke jubileumviering plaatsgevonden. 
Ongeveer 80 wijkbewoners en andere genodigden hebhen 
deelgenomen aan het gevarieerde programma. Na een voorbe- 
zichtiging van het half juni nieuw geopende Modelbouwmu- 
seum in de Kweekschool voor de Zeevaart werd de groep in 
vieren opgesplitst en vertrok onder leiding van VVV-gidsen 
naar een tweetal locaties, die normaal niet te bezichtigen zijn. 
Dit waren het Gravensteen waar een rondleiding werd ver- 
zorgd door Professor van Soest en de oude Universiteitsbiblio- 
theek, waar Professor Otterspeer ons ontving en rondleidde. 

Na de wandeling ging het programma verder met een speciale 
boottocht via de binnenstad en werd bij het stadhuis aange- 
meerd. Hierna vond in Ars Aemula Naturae op de Pieterskerk- 
gracht op feestelijke wijze een receptie plaats ter gelegenheid 
van dit 20-jarig jubileum. Tevens was dit het afscheid van 
Joop Gerritsen als bestuurslid. Welke verrassing deze receptie 
hem nog bracht kunt u verderop in deze wijkkrant lezen, even- 
als een impressie van deze dag geschreven door een van de 
wijkbewoners die hieraan deelnam. 

Het bestuur was aangenaam verrast door de grote belangstel- 
ling voor deze viering. Het gezamenlijk bekijken van allerlei 
mooie locaties in onze wijk spreekt de bewoners kennelijk 
aan. Daarmee hoeven we natuurlijk niet tot een volgend lus- 
trum te wachten ... ! 

Yvonne van Deutekom 
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Speel- en klimrek 
Robin Arsenaal 

is al volop 
in gebruik 

) 

Wethouder Jan Laurier 
verricht de openings- 
handeling van het 
speelterrein 

De goochelact van 
Ruud Kenter 

(De Grote Beer) 
was aan de kinderen 

wel besteed. 
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Een echte speelplek voor de kinderen 
van het Doelencomplex 
Het speelterrein Arsenaalplein feestelijk geopend 

Op zondagmiddag 7 juli 1996 vond de opening 
plaats van het nieuwe speelterrein op het Arse- 
naal plein. Na een toespraak van Rita Zwart, een. 
van de actievelingen bij het tot stand komen 
van dit speelterrein, opende wethouder Laurier 
(Werk, Sociale Zaken en Wijkbeheer) het speel- 
terrein door het in de korf gooien van enige 
ballen- een onderdeel van de verschillende kin- 
derspelen die voor deze gelegenheid op dit plein 
waren opgesteld. 

In haar toespraak heette Rita Zwart de aanwezi- 
gen en wethouder welkom en uitte zij haar 
vreugde over het resultaat: een gezellige ont- 
moetingsplek voor kinderen uit de buurt. Even- 
eens vertelde zij in ·het kort hoe het een en 
ander van het begin tot het eind is verlopen. 

Ruim 3 jaar geleden is Bewonerscommissie De 
Doelen, met Annemiek van Welzen als initiator 
en motor, bij elkaar gekomen om eens te kijken 
hoe het leefgenot in de buurt vergroot kon 
worden. Omdat er geen echte speelplek voor de 
kinderen was, heeft deze buurtcommissie het 
idee aari de gemeente voorgelegd -ondersteund 
door een handtekeningenactie- om een speel- 
plek aan het Arsenaalplein te realiseren. Het 
idee werd door de gemeente goed bevonden. 
N.B.: Bewonerscommissie De Doelen vertegen- 
woordigt in eerste instantie de belangen van de 
bewoners van het zgn. Doelencomplex. Dit 
complex woningen wordt beheerd door woning- 
bouwvereniging Zijl en Vliet. De samenwerking 
met Milieu en Beheer was vanaf de start van dit 
project prettig, doch intensief. Door de inspan- 
ning van Milieu en Beheer, met name die van 
Rob Snik, is de speelplek er toch nog redelijk 
snel gekomen. Als verrassing voor de bewoners 
werd zelfs het gehele Arsenaalplein opgeknapt 
en betegeld. In het afgelopen jaar is er ook 
ondersteuning geweest van de Leidse Welzijns- 
organisatie (LWO), die een inspraakronde voor 
kinderen organiseerde. Dit resulteerde in de 
keuze voor "Robin Arsenaal", een houten glij- 

en klimrek en een draaischijf. 

Ondanks aanvankelijke twijfels, werkte het 
weer die zondag goed mee. De kinderen hebben 
dan ook de hele middag· kunnen genieten van 
de nieuwe speeltoestellen en de verschillende 
spelletjes: touwtrekken, containerrace, korfbal, 
waterrace, etc. Ook de goochelact van Ruud 
Kenter ("De Grote Beer") was aan de kinderen 
wel besteed. 

De ouders en belangstellenden volgden onder 
het genot van een kopje koffie of thee en iets 
lekkers het spel van de kinderen. De kinderen 
werden getrakteerd op limonade, krentebollen 
en muffins. Voor elke deelnemer aan de kinder- 
spelen was er na afloop een ijsje! De geslaagde 
middag werd afgesloten met de prijsuitreiking 
aan de winnaars van de eerder uitgeschreven 
tekenwedstrijd "Samen Spelen". De prijzen 
hiervoor werden beschikbaar gesteld door het 
LAK-theater en de jeugdboekhandel "Silvester". 
De ingezonden tekeningen zijn tijdens de zomer- 
vakantie tentoongesteld in de LAK-galerie. Een 
minpuntje bij deze gezellige middag wat het reit 
dat de drijvende kracht achter dit alles, Anne- 
miek van Welzen, helaas wegens ziekte was 
verhinderd. 

Namens Bewonerscommissie De Doelen danken 
Rita Zwart en Annemiek van Welzen bij dezen 
nogmaals alle kinderen, bewoners en bedrijven 
die hun steentje aan deze opening hebben bijge- 
dragen. We zetten de medewerkende bedrijven 
nog één keer op een rijtje: 
- Milieu en Beheer Afd. Wijkbeheer 
- L WO-buurtwerk 
- RUL Algemene Dienst WSD 
- LAK-theater 
- Café-Diner De Grote Beer 
- Jeugdboekhandel Silvester 
- Gemakswinkeltje Oud Leyden 
- Friese Bakker Us Bertus 
- Directie Sport & Recreatie 
- Hans Kanbier Bloemen 
- Korfbalvereniging Sporting Trignon 
- Vormgeving Nota Bene 

Harold Zwart 

I ) 

t' 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen 

Ronselkunst 

SPECIAALZAAK VOOR 

M.~ THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN lil eAAaEs, MEDISCHE HULPMIDDELEN 

JOIE7El Rev. a1.1. Dickhott v.a. Lunden 
Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak. 
Doezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 

Afscheid 

Ongeveer een jaar geleden had ik het bestuur 
aangekondigd dat ik met het werk.voor de 
wijkvereniging wilde stoppen. Een periode van 
20 jaar leek mij een goede aanleiding om eens 
naar iets anders uit te gaan kijken. Uiteindelijk 
viel mijn afscheid samen met het 20-jarig be- 
staan van de wijkvereniging, dat op 1 juni ge- 
vierd werd. Ik heb het bestuur gecomplimen- 
teerd voor de wijze waarop het gestalte heeft 
gegeven aan de viering van dit jubileum. Het is 
er in geslaagd er een zeer aardige middag van te 
maken. Elders in deze krant leest u daar meer 
over. 

Mijn grote dank gaat echter uit naar de manier 
waarop het bestuur afscheid van mij genomen 
heeft. Toen ik in de wijkkrant zag staan dat er 
een korte extra ledenvergadering zou plaats 
vinden kreeg ik wel een vermoeden wat er zou 
kunnen gebeuren. Toch sta je een beetje raar te 
kijken als je zelf dan het eigenlijke middelpunt 
blijkt te zijn van zo'n receptie. Ik ben zeer ver- 
eerd met het erelidmaatschap van de wijkvereni- 
ging, uitgedrukt in de prachtige door Floor van 
Gelderen gemaakte oranje(!) sjerp. 

Aangenaam verrast was ik door de actie van 
het bestuur naar het College van Burgemeester 
en Wethouders. Aangezien de heer Van Rij oud- 
bestuurslid en thans nog donateur is en destijds 
ook diverse artikelen voor de wijkkrant heeft 
geschreven, vond ik het plezierig maar niet 
verdacht, dat hij op de receptie van de wijkver- 
eniging aanwezig was. Des te groter was de 
verrassing dat ik uit zijn handen het beeldje van 
Cornelis Joppensz in ontvangst mocht nemen . 
Ik beschouw dit als een bijzondere eer en heb 
tegenover het college mijn erkentelijkheid uitge- 
sproken voor deze geste. 

's-Avonds was er een niet-verwachte, doch 
aangename afsluiting van deze bijzondere dag 
met een etentje bij Anak Bandung en de over- 
handiging van een schitterend boek over archi- 
tectuur. Dat het bestuur daarbij ook mijn le- 
vensgezel uitnodigde waardeer ik zeer. 

U hoeft zich niet ongerust te maken dat ik mij 
voortaan zal vervelen: inmiddels ben ik be- 
stuurslid van de Vereniging Koninginnedag 
Leiden, speciaal belast met de Oranjekrant, en 
penningmeester van de ANBO, afdeling Leiden. 
Voor het geval u niet mocht weten wat ANBO 
inhoudt: dit is de Algemene Nederlandse Bond 
voor Ouderen. 

Tenslotte zult nog wel eens een stukje van mijn 
hand in de wijkkrant zien, mits de redactie daar 
tijdig om vraagt. 

Tenslotte zou ik tot het bestuur willen zeggen: 
ga door met het goede werk voor de wijk en 
haar bewoners want dat blijft nodig. Tegen de 
bewoners· zeg ik: geef het bestuur ondersteu- 
ning en informatie, doe mee in een werkgroep 
of iets dergelijks, schrijf eens stukje voor de 
wijkkrant. 

Tot u allen: bedankt voor alle vriendeJijke woor- 
den en beste wensen bij mijn afscheid, maar 
ook voor de samenwerking en saamhorigheid 
die ik al die jaren ondervonden heb. 

Joop Gerritsen 

Het Smalle Pandje Met De Brede Sortering 
Sanders Wijnhuis - Doezastraat 12 

>> au fin bec << 
tkokhis 
breestraat 116 leiden tel. 512 l O 05 off. dealer arabia alessi stelton 

FIRMA DE GEUS 
Speclalltelten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetartikelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 22 13 
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Een indruk van de jubileum festiviteiten 
op 1 juni 1996 

Aan de wijkverenigingsdag op zaterdag 1 juni 
heb ik leuke herinneringen. Helaas konden wij 
het wandelprogramma niet volgen, maar wij 
genoten des te meer van de boottocht. Met 
stralend weer voeren twee volle rondvaartboten 
vanaf de Beestenmarkt vrij snel onze wijk in, en 
her en der klonk commentaar van de buurtte- 
woners. Zo kwamen wij onder andere langs de 
Hortus Botanicus en de Sterrenwacht, het 
nieuwe Gemeentearchief en natuurlijk het van 
der Werff-park. De vaartocht voerde ons verder 
de wijk uit tot aan de trouwsteiger bij het stad- 
huis. Vandaar ging het te voet naar de rustige 
binnenplaats van Ars, waar thee en kostelijke 
Leidse taartjes klaar stonden. Eerst echter werd 
er een korte maar ernstige vergadering gehou- 
den, waarin wethouder Tjeerd van Rij, voorma- 
lig bewoner van onze wijk, scheidend secretaris 
Joop Gerritsen van de vereniging eerde met het 
bijzondere Cornelis Joppensz-beeldje als dank 
voor zijn verdiensten. Het publiek gaf een ap- 
plaus en er was ook interesse van de plaatselij- 
ke pers. Daarna was er tijd voor thee en taart 
en gezellig contact van wijkbewoners onder 
elkaar, binnen onder het stijlvolle cassettenpla- 
fond van Ars of buiten op de zonnige binnen- 
plaats. Enkelen van ons keerden met nog over- 
gebleven taartjes naar huis, maar ook de aardi- 
ge herinneringen aan deze goed georganiseerde 
dag deden ons nagenieten. Dank aan de wijk- 
vereniging voor dit initiatief! 

Franceline Hendrikse 
) 

Selektieve toegankelijkheid Breestraat: 
ook een deel van de Pieterswijk? 

Het deel van de Pieterswijk dat ligt tussen de 
Breestraat, het Rapenburg en de Steenschuur 
niet langer voor alle automobilisten toegankelijk 
laten blijven. Die suggestie heeft de gemeente 
deze zomer aan u voorgelegd. De gedachte 
vloeit voort uit het besluit om het kernwinkelge- 
bied autovrij, en het gebied er omheen autoluw 
te maken. In dat kader is al besloten om de 
Breestraat "selektief toegankelijk" te maken. 
Aan de uiteinden krijgt de straat daartoe afstand 
bediende elektrisch verzinkbare pyramides of 
palen. Deze zijn ook al in enkele andere Neder- 
landse steden toegepast. Alleen geselekteerde 
gebruikers (b.v. bussen, taxi's, alarmverkeer, 
bevoorrading) worden in staat gesteld om deze 
obstakels te bedienen (b.v. door een elektro- 3. 
nisch pasje). 
In een brief gedateerd 18 juli, vraagt de projekt- 
organisatie "Binnenste Beter" u vóór 23 sep- 

• tember te reageren op het idee om deze voorzie- 
ning ook te treffen op de toegangen voor auto's 
naar het genoemde deel van de Pieterswijk. De 
reakties van bewoners en ondernemers worden 
meegenomen in de ambtelijke aanbevelingen 
aan de Leidse politiek over de verkeerscirkulatie 
en inrichting van de straten in dit gebied. 

Met tientallen anderen heeft uw wijkvereniging 
gereageerd. Hieronder een resumé van onze 
reaktie. 

€)1. Het stratenpatroon en de sfeer van een 
oude wijk als deze, verdragen zich per 
definitie slecht met autoverkeer. De 
nieuwe techniek die nu. waarschijnlijk zal 
worden toegepast om de Breestraat 
selektief toegankelijk te maken, zou een 
heroverweging van keuzes binnen dit 
spanningsveld kunnen rechtvaardigen. 
Wij menen echter dat de huidige mate 
van verkeersoverlast in de Pieterswijk_ 
geen veel grotere beperking van de toe- 
gankelijkheid voor auto's· rechtvaardigt. 
De balans tussen bereikbaarheid en ver- 
keersoverlast is ons inziens amper te 

2. 

4. 

verbeteren. Vooral door de instelling van 
de vergunning-parkeerregeling is met 
name zoekverkeer aardig teruggedron- 
gen. 

Eén plek komt volgens ons in aanmer- 
king voor de plaatsing van een verzink- 
bare paal/pyramide: de aansluiting van 
Nieuwsteeg op Rapenburg / Steen- 
schuur. Om sluipverkeer tegen te gaan, 
is het gewenst om deze steeg voor auto- 
's slechts toegankelijk maken vanuit. de 
Zonneveldstraat, maar dat kost de be- 
voorrading van de Pieterskerk een de 
moeilijke draai. Met het neerlaten van 
het obstakel kan de vrachtrijders deze 
manoevre worden bespaard. 

Een onderbreking voor autoverkeer in de 
Langebrug is niet goed aan te brengen. 
Om sluipverkeer tussen de Pieterskerk- 
gracht en de Nieuwsteeg tegen te gaan, 
zou de Pieterskerkstraat permanent 
afgesloten kunnen worden (is al eerder 
gebeurd). 

Wij beklemtonen altijd dat duidelijkheid 
voor alles dient te gaan. De geringste 
mogelijkheid van parkeer-gelegenheid. 
leidt al tot (vruchteloos) zoekverkeer. 
Hoe vervelend ook voor enkele bedrij- 
ven/kantoren, wij menen dat bezoekers 
hun auto aan de rand van het gebied 
dienen te parkeren. 

5. Laden en lossen dient te gebeuren bin- 
nen venstertijden die toegesneden te zijn 
op de behoefte (van b.v. de Pieterskerk), 
met inachtneming van bewonersbelan- 
gen (b.v. niet in de iate avond). 

Coördinator Pieterswijk van het projekt Binnen- 
ste Beter, Ronald Stokkel, heeft over dit onder- 
werp op 17 september j.l. een informatiebijeen- 
komst belegd. Ook wij waren daarbij en we 
hebben in hoofdlijnen bovenstaande reaktie 
gegeven. Ondanks de verschillende belangen, 
was de voorkeur van vertegenwoordigers van 
bewoners en ondernemers in grote mate eens- 
luidend: een minder rommelig straatbeeld wordt 
(uiteraard) toegejuicht, voor een ingrijpende 
beperking van de huidige autoverkeerscirculatie 
liep niemand warm. 

Hans van Gelderen 
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Programma Pieterskerk 

Zoals gebruikelijk geven wij hier de avond- en 
vooral weekend programmering van de Pieters- 
kerk voor de komende maanden. 

oktober tijd 
do 3 Dankdienst Leidens Ontzet 10.00-12.00 
vr 4 - ZO 6 Boekenbeurs 11.00-17.00 
za 12 -zo 13 Paranormaal 12.00-19.00 
za 19 rommelmarkt 8.00-19.00 
di 22 Day by Day concert Agnes Baltsa 
zo 27 rondleiding 14.00 
ma28 Annelien Kappeyne van de 

Coppello-lezing 20.00-22.00 

november 
za 2 Boerhave Gezondheidsmarkt 
zo 3 Leiderdorps Kamerkoor 

Hohe Messe 
za 9 Rommelmarkt 
zo 10 rondleiding 
vr 15 SKOL-symposium 
za 16 - zo 17 Artistieke handen 
za 23 Rommelmarkt 
zo 24 rondleiding 

Cantatedienst 
do 28 Thanksgivingday 

december 
wo 4 - zo 8 winterbeurs 
do 1 2 Collegium Musicum 
za 14 - zo 1 5 kerstmarkt 
ma16 diner 
wo18 kerstviering 

14.00-17.00 

14.00 
9.30-00.30 

14.00 
19.00 

10.00-22.00 
20.00-23.30 

18.00-24.00 
19.00-20.00 

december (vervolg) tijd 
do 19 St. George Chapels Choir 20.00-22.30 
za 21 Bachkoor 
di 24 kerstnachtdienst 18.00-23.00 
wo 25 rondleiding 14.00 
do 26 rondleiding 14.00 
zo 29 rondleiding 14.00 

Programmagegevens onder voorbehoud. 

Vertellingen in het Voorkamertje 

Jeugdboekhandel Silvester 
Rapenburg 1 7 

september 
za 28 Het Loflied 

Leiden 

tijd 
20.00 

oktober 
zo 6 Verhalen voor Fionneke 15.00 
zo 13 Verhalen uit het Sprookjeskleed 

klein maar dapper 15.00 
za 19 De man in alle kleuren 20.00 
zo 27 Het sprookje van Och, 

de woudkoning 15.00 

november 
za 2 Poppenkast 15.00 
zo 3 Verhalen voor Fionneke 15.00 
za 9 De prinses, de zeemeermin, 

de heks ... 20.00 
za 23 Het verhaal van Astival 20.00 

december 
zo 1 Verhalen voor Fionneke 15.00 ) ) 
za 7 De weg van het goud 20.00 
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Lelds schilder- en tekengenootschap 

"ARS AEMULA NATURAE"" 
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- akwarelloren - tekenen 
- modeltekenen - etsen 
- boetseren - schilderen 
Pieterskerkgracht 9, Leiden 
Inlichtingen, tel.: 071-51407 84 

De Vijfde Binnenvestgracht is een van de aar- 
digste plekjes in de Academiewijk. De dromerige 
geveltjes en de enorme eikenbomen van de 
aangrenzende Hortus Botanicus bepalen het 
straatbeeld. Kwakende eenden, broedende 
meerkoetjes, trotse zwanen en tientallen andere 
vogelsoorten geven het grachtje een sfeervol 
aanzicht. Door een sinds mei j.l. afgekondigd 
parkeerverbod is het karakter van de natuurrijke 
omgeving nog meer geaccentueerd. Overigens 
waren het de bewoners zelf die om de afsluiting 
vroegen. Dit najaar zal de gemeente de maatre- 
gel met de omwonenden en de wijkvereniging 
evalueren. Vijfde Binnenvestgrachtbewoner 
kees Walle noemt de proef geslaagd. 

Kees Walle: 'Twee jaar geleden was een par- 
keerverbod nog niet haalbaar geweest. Maar 
toen in 1994 de walkanten en de riolering wer- 
den vernieuwd, was het natuurlijk onmogelijk 
om de auto op de gracht te plaatsen. Die situa- 

. tie heeft een vol jaar geduurd en tegen ver- 
wachting was het bijna altijd mogelijk om in de 
Kaiserstraat of op het Rapenburg te parkeren. 
Zo is bij sommige bewoners de gedachte ont- 
staan om de gracht blijvend autovrij te houden'. 

Handtekeningen 
'Op advies van de gemeente zijn we toen hand- 
tekeningen gaan verzamelen. Niemand van de 
grachtbewoners was tegen, We dachten dus 
dat de afsluiting een fluitje van een cent zou 
zijn, maar dat viel nog best tegen. Vanuit het 
stadsbouwhuis werden allemaal bezwaren ge- 
maakt of het duurde weer weken voordat de 
gemeente iets van zich liet horen. Dat was 
vreemd, want eigenlijk wilden wij iets bereiken· 
dat helemaal paste in het gemeentelijk beleid 
van autovrij en autoluw. Krantenberichtjes en 
enkele gemeenteraadsleden die lastige vragen 
gingen stellen, gaven uiteindelijk na tien maan- 
den de doorslag'. 

"J. ZIERIKZEE" 
MAATSCHOENMAKERIJ 

H. P. H. NUSTELING 
BAKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

Sleutelpalen 
'Er was wel wat verzet van sommige bewoners 
uit de aangrenzende stegen. Dat is ook wel 
begrijpelijk, want die hebben niet de lusten van 
een autovrij uitzicht op de Hortus. Aan de ande- 
re kant moesten zij erkennen dat er maar een 
stuk of tien parkeerplaatsen verdwenen. De 
gemeente heef.t dat verlies trouwens gecom- 
penseerd door de rode kopmeters op het Rapen- 
burg tussen Nonnen- en Kolfmakersteea te 
laten vervallen, zodat vergunninghouders er 
tegenwoordig kosteloos kunnen parkeren. Om 
in noodgevallen de bereikbaarheid van de gracht 
te garanderen zijn er sleutelpalen geplaatst. Er 
zijn zes sleuteladressen, zodat iedereen in be- 
langrijke gevallen - zoals ambuiancebezo.ek, 
verhuizing e.d. - in staat is om voor een mo- 
ment de palen te verwijderen. Ik moet zeggen 
dat er van misbruik niet of nauwelijks sprake is. 
Mijn indruk is dat iedereen wel enthousiast is of 
op z'n minst goed met de afsluiting kan leven.' 

Visitekaartje 
'Sommige bewoners hebben op eigen initiatief 
en kosten bankjes en bloembakken geplaatst. 
Ook niet-bewoners, zoals wandelaars, pauze- 
rende studenten en toeristen vinden het prach- 
tig. Door het parkeerverbod is er een soort 
stiltegebied ontstaan, zomaar midden in de 
stad. Overigens zou de gracht nog mooier kun- 
nen worden wanneer het lelijke houten noodge- 
bouw van de Hortus bij de Nonnensteeg ver- 
dwijnt en de Hortusdirektie zou besluiten om de 
heg die de tuin van de gracht scheidt, geheel of 
gedeeltelijk te verwijderen. Je zou dan een heel 
mooi doorkijkje hebben. Wanneer er dan naast 
de Clusiustuin ook nog een koffiekamer voor 
het bezoekende publiek wordt geopend, trekt 
dat extra bezoekers. Zo bezien zou de Vijfde 
Binnenvestgracht nog een.goeie publiekstrekker 
kunnen worden. Zogezegd één van de visite- 
kaartjes van Leiden'. 

Gérard Coiffures 
SCHOONHEIDSSALON 

Breestraat 71. 2311 CJ Leiden Tel. 071-5123519 

MELDPUNT 
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Evenementenbeleid 
uw wijkvereniging maakt overuren 

Met de viering van het 20-jarig jubileum nog 
vers in het- geheugen moest de wijkvereniging 
haar aandacht vanaf de eerste dagen van juli 
alweer richten op ernstiger zaken: evenemen- 
ten. Wie in Leiden over evenementen praat, 
heeft het voornamelijk over horeca-evenemen- 
ten. En om een collega-bestuurder van de wijk- 
vereniging Pancras-West te citeren: "Horeca is 
een bron van genoegens en ongenoegens, maar 
na 11 uur moet je kunnen slapen. "Helaas, veel 
omwonenden van de. Garenmarkt en het Arse- 
naal plein hebben deze zomer moeten ervaren, 
dat niet iedereen er zo over denkt. Hieronder 
een overzicht van de gebeurtenissen: veel over- 
last, twee korte gedingen tegen de gemeente, 
twee buurtenquêtes en een stellingname van 
alle betrokken wijkverenigingen. 

Voorstel gemeente 
Begin dit jaar bracht de gemeente een 'Startno- 
titie' uit over het evenementenbeleid. Onze 
wijkvereniging reageerde met bezwaren, onder 
meer tegen het hoge aantal evenementen en de 
late sluitingsuren die werden voorgesteld. Zie 
het aprilnummer van de Hart van de Stadkrant. 

Nadat alle reacties van bewoners en andere 
belanghebbenden waren binnengekomen, nam 
het College van B en W enkele maanden de tijd 
om na te denken over onze bezwaren en die van 
een aantal andere belanghebbenden. In juni 
kwamen B en W met een definitief voorstel. 
Helaas bleek de nieuwe nota in vrijwel geen 
enkel opzicht aan de ingediende bezwaren tege- 
moet te komen, zodat de wijkvereniging een 
nieuwe brief moest schrijven, ditmaal aan de 
leden van de gemeenteraad. Op 2 juli werd het 
collegevoorstel besproken in de raadscommis- 
sies voor Welzijn en Algemeen. De leden van 
die commissies bleken gelukkig gevoeliger voor 
onze bezwaren: de commissie wees de nota in 
meerderheid af. Wethouder de Goede kreeg de 
opdracht om de nota in belangrijke onderdelen 
te laten herschrijven door zijn ambtenaren. 

Feest op de Garenmarkt 
Intussen kwamen de Lakenfeesten eraan. Op 
donderdag 11 juli werden de omwonenden van 
de Garenmarkt opgeschrikt door een lawaaiex- 
plosie, die door de organisatoren van het evene- 
ment was aangekondigd als RABO TOP 40 
MUSIC TOUR - Hitshow. Een bewoonster meld- 

de ons dat haar ruiten zowel aan de voor- als 
achterkant stonden te trillen. Ze wilde om half 
acht naar het nieuws kijken op RTL 4, maar kon 
niets verstaan, hoe hard ze het geluid ook zette. 
Het politiebureau Hollands Midden in Leiderdorp 
stond haar vriendelijk te woord maar kon of 
wilde niemand sturen. Ze is gaan slapen in haar 
zeilboot, een plek waar ze vaker haar toevlucht 
zoekt wanneer er evenementen zijn. 

Een andere bewoonster deed eveneens pogin- 
gen de politie tot actie te bewegen. Toen dat 
niet lukte stelde ze een brief op aan het College 
van burgemeester en wethouders om tegen de 
gang van zaken te protesteren. De slotzin luidt: 

"De bewoners zijn bereid te aanvaarden dat 
wonen in de binnenstad niet de rust biedt 
van het platteland. Uw College heeft echter 
een voorstelling van leefbaarheid die niet 
door de bewoners wordt gedeeld." 

Diezelfde nacht nog werd begonnen met het 
verzamelen van handtekeningen. Uiteindelijk 
tekenden 21 omwonenden. 

Enquête 
Ook in de dagen daarop kregen de omwonen- 
den van de Garenmarkt nog het nodige te ver- 
stouwen. Voor de wijkvereniging was dat een 
reden om een enquête in de omgeving te hou- 
den. De uitslag van de enquête staat hiernaast. 

Conclusie: De meerderheid meldt ernstige over- 
last, vooral in de avond en de nacht. Niet alle 
evenementen werden als hinderlijk ervaren: Een 
optreden van een harmonieorkest, kraampjes op 
Steenschuur, een countryfestival in de middag- 
uren worden genoemd. 

De ruimte voor het maken van eigen opmerkin- 
gen wordt door bijna alle inzenders van een 
antwoord benut om hun hart te luchten: 

"Met name de Rabo-top 40 op donderdag 
11 juli was een ramp. Herrie plus overlast 
van urinerende bezoekers tot aan onze 
voordeur." 
"Op 14 juli speelden er country-bands op de 
Garenmarkt, die kennelijk de muziek van 
Werfpop (waar we overigens nooit last van 
hebben) moest versterken... Op 21 juli 
speelde er een band waarvan de muziek niet 
werd versterkt. Daar hadden we geen last 
van, behalve dat de aanwezigen extra hard 
meebrulden. Waarschijnlijk om toch het 
volume te bereiken waar ze inmiddels aan 
gewend waren geraakt... Vraag: is het 
project Garenmarkt-evenementenplein in het 

) 

Een aantal straatnamen hier herinnert nog aan die 
wilde tijden. Ook de Sliksteeg droeg vroeger een 
naam. die daar iets mee te maken zou kunnen heb- 
ben. De Oudste vermeldingen, zo van rond 1600, 
geven de naam Joris van Blijdensinnensteeg. Die 
Joris is verder een vrij onbekend persoon, mogelijk 
ook omdat het een bijnaam geweest kan zijn, maar 
met enige fantasie kan men wel een verklaring voor 

diens naam geven. Hoe dit verder ook zij, de naam 
Sliksteeg is ook al erg oud, terwijl in de achttiende 
eeuw zelfs de aanduiding Stinksteeg wel gebruikt 
werd, maar daarvan kende Leiden er maar al te veel. 
De slik zal wel duiden op het wegdek, zoals bij de 
oude naam van de Oude Varkenmarkt ("Het Zand"J 
of de Morsstraat ("Kleiweg of Kleistraat"). Nu begon 
in 1586 een door het stadsbestuur afgedwongen 
verbetering van het plaveisel van alle straten in de 
stad, zoals het medaillon op de Breestraat voor het 
Stadhuis aangeeft: "AI niet sonder Godt, 1586". Het 
Woordeinde met zijstegen kwam al een jaar later aan 
bod, zodat er toen wel een goede bestrating met de 
gebruikelijk kinderkopjes aangebracht zal zijn. Hier- 
voor moesten alle aanwonenden naar rato van de 
breedte van de gevel van hun huis en de breedte van 
de straat een gedeelte van de kosten dragen; dit 
werd door een landmeter berekend tot op de vier- 
kante centimeter en de halve penning toe. 
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woning verbouwd werd, als bewoonster een Alida 
Jozina Goedheer, geboren 18 februari 1868 te Wy- 
chen, met als beroèp: publieke vrouw. Zij woonde 
voordien Sionsteeg 13 en vertrok al korte tijd later 
naar Korte Agnietenstraat 10, beide in De Kamp, 
waar toen de bordelen te vinden waren. Hoogst- 
waarschijnlijk zal zij haar beroep wel niet hier uitge- 
oefend zal hebben, maar daarvoor naar De Kamp 
gegaan zijn. 

De bewoning is nooit florissant geweest. Uit de 
Middeleeuwen hebben we maar weinig informatie, 
maar bijvoorbeeld in 1581 woonden er in het Slijck- 
steechgen: de weduwe van Hans den diender (den- 
kelijk een politieagent) met een dochter uit een eer- 
der huwelijk, de weduwe van Jah van Den Dey! 
(onder Wassenaar) met drie kinderen en een turfdra- 
ger met zijn vrouw en kind. 

In 1748 was de bebouwing inmiddels toegenomen 
en toen woonden er een warmoesiersknegt (tuinder) 
met zijn vrouw; een arme spinner met zijn vrouw en 
minstens drie kinderen; een alleenstaande vrouw 
met twee kinderen, die met spinnen de kost moest 
verdienen; een ongetrouwde vrouw, spinster van 
beroep, met nog een andere vrouw bij haar; een 
spinner met een kind; een arme spinster met twee 
kinderen; een breister zonder man maar wel met 
twee kinderen; nog een spinster zonder man; een 
weduwe, ook al spinster, met twee kinderen, een 
arme spinner met vrouw; een arme spinner met 
vrouw en minstens zeven kinderen; een arme spin- 

ster zonder man maar met drie kinderen; een alleen- 
staande spinster; een weduwe met drie kinderen die 
als visverkoopster door de wereld trachtte te ko- 
men; een twijndersknecht met vrouw; en een alleen- 
staande spinster met een kind. Verder waren er elf 
stallen en een leegstaand huis. Opvallend is dat er 
zoveel alleenstaande vrouwen waren waarvan wel 
vermeld wordt dat ze een man hadden, maar dat die 
man niet bij hen woonde. Dit kan uiteraard op pros- 
titutie wijzen. Ook is uit de aantekening dat velen 
arm waren te concluderen dat de Diaconieên en 
armbesturen hier veel klanten hadden. 

Dit beeld is rond 1900 nog niet veel veranderd. 
Alleenstaande vrouwen komen heel wat minder 
voor, maar er zijn nu tal van gezinnen waar de vader 
als fabrieksarbeider of sjouwer de kost verdiende. In 
1890 was nummer 1 een werkplaats; nummer 3 tot 
1898 een pakhuis en daarna woning van o.m. een 
bakker, borstelmaker en mandenmeester; nummer 
3a stond leeg en werd in 1905 als huisnuminer 
opgeheven; nummer 3b bewoond door een sjouwer, 
baggerman en koopman en enige tijd door de beeld- 
houwer Daniel Johan Boter; nummer 5 door een 
sjouwer en arbeider, tot rond 1902 dit huisnummer 
opgeheven werd; nummer 7 bestond eigenlijk niet, 
want dit was de Groenepoort, waarin ook nog twee 
huizen stonden (niet te verwarren met de Groene- 
poort op de Uiterstegracht of die bij de Haarlemmer- 
straat); in nummer 9 vonden achtereenvolgens een 
arbeider, werkster, koopvrouw, winkelierster, koop- 
man in lompen en een plaatwerker onderdak, totdat 
het pakhuis werd; hun onderhuurders hadden beroe- 
pen als matroos eerste klas, sjouwer en paardensla- 
ger. Nummer 11 was tot 1895 pakhuis, werd daar- 
na bewoond door een koopman, sjouwer, koop- 
vrouw, gepensioneerd Oost-Indisch mi!italr en een 
blikslager, tot het rond 1900 opnieuw pakhuis vcrd. 
Op nummer 13 woonden sjouwers, een wolspinster, 
een loopknecht, een werkman, twee schoenmakers 
en twee kooplieden in lompen. 

De even nummers geven hetzelfde beeld te zien. 
Nummer 2 was werkplaats; 4-6 pakhuis; 8 stond na 
het overlijden van Maria Verbiest in 1915 leeg; 10 
was een volkomen overbevolkt huis; 12 nog erger 
(bij de volkstelling van 1900 werd bijna een halve 
bladzijde met "gesnapte" onderhuurders volgeschre- 
ven, waarvan overigens enkele jaren de meesten 
weer ambtshalve afgeschreven werden, dus met de 
Noorderzon vertrokken waren), en hetzelfde geldt 
ook voor 14 en 16; dat laatste werd later pakhuis. 
De nummers 18 en 2O waren meer gewone huizen, 
terwijl in nr. 22 een smederij gevestigd was. 

Al met al krijgen we niet een florissant beeld van 
deze steeg, maar gezien de naam had haast al niet 
anders verwacht kunnen worden. Hopelijk denken 
de huidige bewoners wat positiever over de straat 
waaraan ze wonen. 
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Straatnamen in de wijk 

Het Gemeentearchief aan de Boisotkade in de 
Academiewijk beheert tal van archieven. De 
informatie over het Leidse verleden die daarin is 
samengebald, staat voor een ieder ter beschik- 
king. Ook al zijn de bouwwerkzaamheden t.b.v. 
de uitbreiding en renovatie nog niet geheel 
afgerond, de nieuwe studiezaal is in gebruik 
genomen en alle geïnteresseerden in de geschie- 
denis van Leiden kunnen weer hun hart ophalen. 

De primaire taak van het Gemeentearchief is om 
het historische materiaal beschikbaar te stellen. 
Bezoekers kunnen er alles in opdiepen wat van 
hun gading is, vanzelfsprekend wel binnen enige 
begrenzingen. Maar het is ook een taak van het 
Gemeentearchief om de beoefening van de 
geschiedenis en het gebruik van het daarvoor 
bewaarde materiaal te stimuleren. Dit gebeurt 
onder meer door publikaties waarbij het Archief 
een rol speelt. Vaak kan dat door een bijdrage 
te leveren aan de organisatie achter de uitgave, 
zoals een aantal jaren geleden bij de start van 
de Leidse Historische Reeks en "Leiden zoals 
het was". Ook kan iemand namens het Archief 
zitting nemen in een redactie, zoals b.v. van het 
Leids Jaarboekje of het Jaarboek van de Dirk 
van Eck-stichting. Maar ook kan het Archief het 
schrijven en desnoods uitgeven van een werk 
op zich nemen. Waar het betreft de inventaris- 
sen van de eigen archieven, spreekt dat vanzelf, 
maar ook andere boeken zijn door medewerkers 
of vrijwilligers van het Gemeentearchief gereali- 
seerd. Hier worden slechts genoemd "Leide- 
naars voor de Grote Raad 1470-1580", "De 
Leidse Leenbank" en "De Leidse verwanten van 
Rembrandt van Rijn en hun afstammelingen". 

Thans is een ander project onderhanden, waar 
het Gemeentearchief in grote mate bij betrokken 
is. In 1929 publiceerde de oud-directeur van 
Gemeentewerken ir G.L. Driessen "Leidsche 
straatnamen historisch toegelicht. Met een lijst 
van "verdwenen" straatnamen." Al in 1939 
maakte hij daarop een aanvulling, maar het zal 
duidelijk zijn dat er sedertdien zeer veel nieuwe 
straten aangelegd zijn en dat de kennis over de 
geschiedenis van heel wat oude straten gewel- 
dig toegenomen is. Het is dan ook de bedoeling 
te komen tot een geheel bijgewerkt straatna- 
menboek. En waar is de kennis over dit onder- 
werp het grootst en gemakkelijkst beschikbaar? 
Zeker waar de gemeentearchivaris vanzelfspre- 
kend lid is van de straatnamencommissie die de 

nieuwe namen van straten, bruggen, tunnels 
enz. voordraagt bij 8 en W, is de rol van het 
Archief bij de straatnaamgeving al sinds eind 
vorige eeuw groot. Daarom is er een commissie 
in het leven geroepen die de belangrijkste bron- 
nen voor de straat(namen) bewerkt heeft. Van 
het aldus bijeengebrachte materiaal is onderge- 
tekende bezig een eerste basistekst te schrij- 
ven. Het zal overigens nog wel geruime tijd 
duren voor het nieuwe boek in de winkels komt 
te liggen. 

Omdat het beschikbare materiaal wel toelaat 
om alvast enkele straatnamen voor het voetlicht 
te halen, zullen in de komende afleveringen van 
deze krant enige straten en stegen in onze wijk 
historisch belicht worden. Overigens wil dat 
niet zeggen dat die tekst daarna onveranderd in 
het definitieve boek opgenomen zal worden; 
vooral de omvang kan reden zijn tot beperking. 

P.J.M. de Baar, Gemeentearchief 

De Sliksteeg 
"Wie zich vernedert zal verheven worden ... ", zoals 
bijbelkenners weten, en daarom zal een van dé 
geringste onzer straten de eer krijgen als eerste voor 
het voetlicht te komen. Want de Sliksteeg is een 
onooglijk steegje, en dat is het alle eeuwen al ge- 
weest. Tussen het Noordeinde en de Groenhazen- 
gracht is nooit een geweldig luxe stadswijk ge- 
weest, en dat is het nog niet echt, ondanks de 
geweldige ingrepen en stadsvernieuwing die ook 
bepaald aan de Sliksteeg niet voorbij gegaan is. Wie 
nu gaat kijken ziet een wel heel ander stadsbeeld 
dan de bezoeker van bijvoorbeeld 100 jaar terug. 

Het Noordeinde werd in 1389 binnen de stadsmuren 
getrokken. Voordien lag er wellicht een sloot langs 
dit gedeelte van de Hoge Rijndijk, die het water uit 
de landerijen naar een lozingspunt moest transporte- 
ren. Dat lag mogelijk op de hoek van Rapenburg en 
Noordeinde (dus onder de huidige Engelse pub), 
maar het kan ook zijn dat het lag ter plaatse van de 
huidige Groenhazenbrug in het Rapenburg (bij de 
Bibliotheca Thysiana) of in het verlengde· van de 
Oude Varkenmarkt met een duiker onderdoor de dijk 
die later Noordeinde werd. Vrij snel zullen hier wel 
huizen gebouwd zijn, vooral omdat het vele verkeer 
naar Den Haag hier over de Haagweg de stad bin- 
nenkwam. De voerlieden vonden er onderdak en 
voor de reizigers kwamen er faciliteiten, niet alleen 
voor onderdak, maar ook voor plezier. In deze omge- 
ving kwam de rosse buurt van Leiden tot stand en 
de prostitutie is hier eeuwenlang actief bedreven. 
Zelfs het bevolkingsregister meldt nog in 1902 op 
het adres Sliksteeg 3, dat in 1898 van pakhuis tot 
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leven geroepen om de kas van café 't Vatte- 
gaf te spekken? Zo ja, laat dan niet de om- 
wonenden hier de dupe van worden!" 
"Waarom was die leuke muziek op de Dou- 
zastraat zo vroeg afgelopen? Terwijl die 
rotherrie van donderdag tot half 2 's nachts 
duurde." 
"Op een zomermiddag en -avond moet je 
door die disco met de ramen en gordijnen 
dicht in je huis wegkruipen om niet gek te 
worden. Plassen tegen de voorpui. Waarom 
geen Werfpop in een weiland?" 

Een van de vier inzenders die het allemaal niet 
zo erg vinden schrijft: 

"Het feit dat er festiviteiten zijn is voor mij 
belangrijker dan dat er enige overlast zou 
zijn, zoals de vieze kopjes en chips op de 
grond na een verjaardag." 

Arsenaal plein 
Helemaal aan de andere kant van onze wijk 
bereidden omwonenden van het Arsenaalplein 
zich op hun eigen manier voor op de Lakenfees- 
ten. Ze tekenden bij de gemeente bezwaar aan 
tegen evenementen die daar door De Grote Beer 
waren gepland op 19 en 20 juli, en die aanvan- 
kelijk tot 2 uur 's nachts zouden duren. Even 
leek het erop dat de afwijzing van de Evene- 
mentennota door de gemeenteraadscommissie 
uitkomst zou bieden: de omwonenden kregen 
van de afdeling Milieu het bericht dat er geen 
ontheffing voor feesten na middernacht zouden 
worden gegeven. Op woensdag 16 juli verleen- 

• den B en W tegen het advies van hun eigen 
ambtenaren in alsnog een vergunning voor 20 
juli tot 1 uur 's nachts. be dag daarop maakte 
advocaat mr J.W. Landman namens enkele 
omwonenden een kort geding aanhangig tegen 
de gemeente, onder meer omdat er dit jaar op 
dit plein al meer dan 12 evenementen hadden 
plaatsgevonden. 

Het geding diende op 1 9 juli, de rechter in Den 
Haag bracht een schikking tot stand: Het feest 
mocht doorgaan tot 1 uur in de nacht, maar de 
gemeente Leiden moest ambtenaren sturen om 
geluidsmetingen te doen, het geluid moest na 
11 uur veel zachter, de gemeente kreeg een 
flinke veeg uit de pan wegens het verlenen van 
een vergunning vier dagen (!) voordat het eve- 
nement plaats vond, en werd veroordeeld tot 
het betalen van de proceskosten. 

EICid-week 
De rechter maande de gemeente ook op tijd een 

'Uitslag enquête Garenmarkt, juli 1996 
Verspreid: 145 enquêtes onder omwonenden 
Binnengekomen: 20 formulieren (inmiddels 25) 

Vragen en antwoorden: 
Hoeveel keren heeft u tijdens de Lakenfeesten 
overlast ondervonden? 
4 Personen hadden nergens last van 
16 Personen meldden in totaal 45x overlast 

Hoe ernstig was de overlast? 
Ernstige overlast: 15 personen in totaal 34x 
Enige overlast: 5 personen in totaal 7x 

Op.welke uren ondervond u overlast? 
Van 3 tot 6 uur: 11 personen 
Van 6 tot 10 uur: 14 personen 
Na 10 uur: 14 personen 

Ondervond u overlast van bezoekers? 
Geen overlast van bezoekers: 4 personen 
Lawaaioverlast: 9 personen 
Vernielingen: 4 personen 
Vervuiling: 10 personen 

Waren er evenementen die geen overlast ver- 
oorzaakten? 
Alles behalve Werfpop: 1 persoon 
Alles: 2 personen 
nachtfilm: 1 persoon 
country festival in de middag; 3 personen 
kraampjes Steenschuur overdag: 1 persoon 

Enquête Arsenaalplein Academie wijk 
Aantal verspreide formulieren: 100 
Aantal ingezonden antwoorden: 24 

Vragen en antwoorden: 
Heeft u als bewoner bezwaren tegen het ge- 
bruik van het rsenaalplein als evenementen- 
terrein? 
Ja: 8 personen 
Nee: 15 personen 
Onduidelijk: 1 persoon 

Heeft u als bewoner bezwaren tegen de ge- 
plande activiteiten op het Arsenaalplein in de 
week van 12 tot 16 augustus? · 
Ja: 11 personen. 
Nee: 10 personen 
Onduidelijk: 3 personen 

Heeft u bezwaren tegen disco-evenementen 
welke tot na middernacht kunnen voortduren? 
Ja: 1 7 personen 
Nee: 6 personen 
Onduidelijk: 1 persoon 

I 
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beslissing te nemen over een andere serie eve- 
nementen die in de maak was: de ElCid-week 
van 1 6 tot 20 augustus. 

De gemeente, door ervaring wijs geworden, 
besloot afwijzend op het verzoek om toestem- 
ming voor het slotfeest dat EICid aan het einde 
van de introductieweek wilde geven aan de 
aankomende studenten. Nu was het de beurt 
aan de EICid-commissie om naar de rechter te 
stappen om de gemeente alsnog tot toestem- 
ming te dwingen. Dat lukte. De rechter over- 
woog· in zijn uitspraak dat de gemeente de 
aanvraag voor toestemming vele maanden lang 
onbeantwoord had gelaten, wel intussen allerlei 
praktische regelingen had getroffen met de 
organisatoren, en dan niet enkele weken tevo- 
ren het feest kan afblazen. Maar hij toonde zich 
ook gevoelig voor de belangen van de omwo- 
nenden, die niet het slachtoffer mochten wor- 
den van het door de gemeente gevoerde zigzag- 
beleid. Uit de uitspraak bleek trouwens dat de 
rechter heel wat gevoeliger is voor het recht 
van bewoners. op rust binnen hun eigen huis 
dan de gemeente Leiden tot nu toe. In zijn uit- 
spraak merkte de president van de rechtbank 
hierover op dat: 

"het feit dat blijkbaar een deel van de om- 
wonenden de evenementen op het plein niet 
zeer bezwaarlijk acht, niet betekent dat het 
woon- en leefklimàat ter plaatse geen be- 
scherming behoeft. De bewoners die zich 
wel over overlast beklagen, hebben er recht 
op dat hun belangen naar behoren worden 
beschermd." 

Dus kwam er. opnieuw een regeling uit de bus 
waarbij het geluidvolume sterk aan banden werd 
gelegd en de gemeente het bevel kreeg aanwe- 
zig te zijn met meetapparatuur om een en ander 
in goede bánen te leiden. Al met al werd het 
een betrekkelijk rustige feestavond, zowel voor 
de feestvierenden als voor de omwonenden. 
E!Cid hield zich aan z'n belofte om het kalm aan 
te doen, behalve tegen het einde toen er alsnog 
teveel lawaai werd geproduceerd. 

Arsenaalplein evenementenplein? 
Enkele dagen voor deze tweede rechtszitting, 
die op 6 augustus plaats vond, startte onze 
wijkvereniging samen met het wijkcomité Vree- 
wijk een nieuwe enquête. In onze wijk kwamen 
er 24 antwoorden binnen, in Vreewijk waren op 
na twee weken 40 reacties binnengekomen. De 
uitslag van de enquête voor onze wijk vindt u 
elders op deze pagina. De vraag die we door de 

bewoners beantwoord wilden zien was: hoe 
denken de omwonenden over de aanwijzing van 
het Arsenaalplein als evenementenplein? Gaan 
de omwonenden in meerderheid akkoord et 
evenementen op het plein of niet? 

Net als rond de Garenmarkt bleken de meningen 
verdeeld. De meerderheid heeft geen. bezwaren 
tegen evenementen op het plein. Dat geldt niet 
voor de laatste vraag: "heeft u bezwaren tegen 
disco-evenementen die tot na middernacht 
kunnen voortduren?" De overgrote meerderheid 
is duidelijk gekant tegen dergelijke geluidbelas- 
tende evenementen. "Dat soort activiteiten 
hoort elders thuis", schrijft een bewoner van de 
Arsenaalstraat. Diezelfde bewoner had geen 
bezwaren tegen het gebruik van het plein als 
evenementenplein, "mits met mate en onder 
strenge voorwaarden." Hetzelfde beeld zien we 
in Vreewijk. Bij de inzenders uit die wijk, aan de 
overkant van de Witte Singel, hebben 15 perso- 
nen bezwaar tegen het gebruik van evenemen- 
tenplein, terwijl 24 mensen geen bezwaar had- 
den. Maar tegen discofeesten hadden 29 van 
de 40 inzenders bezwaren, tegen 11 mensen 
die er wel mee konden leven. 

Binnenstadsverenigingen maken één front 
Een enquête is geen referendum. Het is logisch 
dat bewoners die last hebben van evenementen 
sneller de moeite zullen nemen een reactie in te 
zenden dan de mensen die er geen problemen 
mee hebben. Voorstanders van evenementen 
zeggen terecht: je woont in een stad, je zult 
enige overlast moeten accepteren. 

Wij, als wijkvereniging, vinden dat ook. Maar er 
moeten wel grenzen gesteld worden aan de 
overlast. En die grenzen moeten op een behoor- 
lijke manier bewaakt worden door politie en 
milieudienst. Daar heeft het de afgelopen jaren 
gigantisch aan ontbroken, de gemeente stelde 
wel regels maar deed weinig tot niets om deze 
te handhaven: Die regels werden dan ook mas- 
saal overtreden, ten koste van de bewoners 

Burgemeester en wethouders staan inmiddels 
op het punt om een herziene evenementennota 
aan de gemeenteraad voor te leggen. Daarom 
zijn de verzamelde wijkverenigingen van de 
binnenstad op 1 6 september bijeengekomen om 
een gemeenschappelijk standpunt over de toe- 
komst van het evenementenbeleid te formule- 
ren. Ze hebben dit standpunt verwoord in vier 
punten: 

) 

1. Eindtijden. Geluidbelastende evenementen 
dienen slechts bij uitzondering in de avond 
plaats te vinden. De geluidbron moet uiterlijk 
om 23.00 uur stoppen. Bij de drie-oktober- 
feesten (2 en 3 oktober) moet uiterlijk mid- 
dernacht worden gestopt met geluidbronnen 
buiten. 

2. Geluidnormen. Ook bij belastende evene- 
menten dienen er geluidnormen te worden 
gesteld. Deze dienen aan te sluiten op de 
bepalingen in het kader van de Wet milieu- 
beheer opdat overmatige geluidhinder in de 
woning kan worden voorkomen. 

3. Handhaving. Actieve bewaking van regels 
en normen is noodzakelijk gebleken. Alleen 
onmiddellijke toepassing van duidelijke sanc- 
ties na overtredingen leidt tot naleving van 
de regels. Dit vereist apparatuur en deskun- 
digheid en vaste procedures: 

Er moet een herkenbaar, altijd bereikbaar 
klachtennummer zijn (publiceren). 
Alle klachten dienen zorgvuldig te wor- 
den geregistreerd. Binnen enkele minuten 
moet, door bevoegd en deskundig perso- 
neel met de benodigde apparatuur, ter 
plaatse worden vastgesteld of de klacht 
gegrond is. Daarover wordt gerappor- 
teerd. 
Bij overtreding volgt één waarschuwing 
en daarna een directe duidelijke sanctie. 
Bij herhaalde overtreding volgt in beslag- 
name van apparatuur, tijdelijke uitslui- 
ting, boetes, dwangsommen of dergelijke 

' 4. Aantallen. Alleen wanneer aan bovenge- 
noemde voorwaarden wordt voldaan kunnen 
luidruchtige evenementen in de binnenstad 
worden georganiseerd. Het voorgestelde 
maximum moet aanzienlijk lager dan op 
twaalf worden gesteld. Lokaties met veel 
woningen in de nabijheid zijn ongeschikt 

voor evenementen met harde geluidbron- 
nen. Luidruchtige evenementen dienen te 
worden gepland op lokaties met minder 
geluidgevoelige bebouwing in de nabijheid. 

Waar geluidbronlocaties zo dicht bij. elkaar 
liggen dat sommige bewoners overlast 
ondervinden vanuit meerdere geluidbronlo- 
caties, mag de som van het aantal· evene- 
menten in de betreffende lokaties niet meer 
dan het vastgestelde maximum zijn. 

In de volgende Hart van de Stadkrant zult u 
kunnen lezen hoe de gemeenteraad is omge- 
gaan met het gezamenlijke standpunt van Mare- 
dorp de Camp, Vreewijk, Pancras West, Noord- 
vest, De Put in de Oude Morsch en onze (uw!) 
eigen wijkvereniging, die samen een groot deel 
van de binnenstadsbewoners vertegenwoordi- 
gen. 

Joep Creyghton 

Oproep ·medewerkers nieuwsbrief Ma- 
cedonië en Kosovo 

In onze wijk wordt een landelijke Nieuwsbrief 
uitgegeven over de situatie van de mensenrech- 
ten in Kosovo en Macedonië, beide gelegen in 
het voormalige Joegoslavië. De Nieuwsbrief is 
een uitgave van het Komité Macedonië en Ko- 
sovo. 

De redactie zou graag een of twee medewer- 
kers aantrekken, die belangstelling hebben voor 
de situatie van de mensenrechten in deze gebie- , 
den en die een journalistieke bijdrage willen 
leveren. Kennis van het Albanees en van Slavi- 
sche talen in dit gebied wordt op prijs gesteld, 
maar is niet noodzakelijk. 

Inlichtingen: Joep Creyghton, tel. 5122269 

RIJSTTAFELEN IN 
INDONESISCH RESTAURAN~ 

ii0333 SIR 
ANAK BANDUNG 

wellicht de lekkerste rijsttafel 

Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 24A, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 53 03 

· • Huizen • Flats • Taxaties Beëdigd Taxateur 
Bemiddeling bij aan-/verkoop, Bil] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g • Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonlijke omstandigheden 

optimale kans om snel te slagen. aangepaste hypotheek Is erg belangrijk. 

• Beheer Huur Incasso • Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
al of nlet gemeubileerd of gestoffeerd. Auto's, Pensioenen, 

Levensverzekeringen enz. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 
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beslissing te nemen over een andere serie eve- 
nementen die in de maak was: de ElCid-week 
van 1 6 tot 20 augustus. 

De gemeente, door ervaring wijs geworden, 
besloot afwijzend op het verzoek om toestem- 
ming voor het slotfeest dat EICid aan het einde 
van de introductieweek wilde geven aan de 
aankomende studenten. Nu was het de beurt 
aan de EICid-commissie om naar de rechter te 
stappen om de gemeente alsnog tot toestem- 
ming te dwingen. Dat lukte. De rechter over- 
woog· in zijn uitspraak dat de gemeente de 
aanvraag voor toestemming vele maanden lang 
onbeantwoord had gelaten, wel intussen allerlei 
praktische regelingen had getroffen met de 
organisatoren, en dan niet enkele weken tevo- 
ren het feest kan afblazen. Maar hij toonde zich 
ook gevoelig voor de belangen van de omwo- 
nenden, die niet het slachtoffer mochten wor- 
den van het door de gemeente gevoerde zigzag- 
beleid. Uit de uitspraak bleek trouwens dat de 
rechter heel wat gevoeliger is voor het recht 
van bewoners. op rust binnen hun eigen huis 
dan de gemeente Leiden tot nu toe. In zijn uit- 
spraak merkte de president van de rechtbank 
hierover op dat: 

"het feit dat blijkbaar een deel van de om- 
wonenden de evenementen op het plein niet 
zeer bezwaarlijk acht, niet betekent dat het 
woon- en leefklimàat ter plaatse geen be- 
scherming behoeft. De bewoners die zich 
wel over overlast beklagen, hebben er recht 
op dat hun belangen naar behoren worden 
beschermd." 

Dus kwam er. opnieuw een regeling uit de bus 
waarbij het geluidvolume sterk aan banden werd 
gelegd en de gemeente het bevel kreeg aanwe- 
zig te zijn met meetapparatuur om een en ander 
in goede bánen te leiden. Al met al werd het 
een betrekkelijk rustige feestavond, zowel voor 
de feestvierenden als voor de omwonenden. 
E!Cid hield zich aan z'n belofte om het kalm aan 
te doen, behalve tegen het einde toen er alsnog 
teveel lawaai werd geproduceerd. 

Arsenaalplein evenementenplein? 
Enkele dagen voor deze tweede rechtszitting, 
die op 6 augustus plaats vond, startte onze 
wijkvereniging samen met het wijkcomité Vree- 
wijk een nieuwe enquête. In onze wijk kwamen 
er 24 antwoorden binnen, in Vreewijk waren op 
na twee weken 40 reacties binnengekomen. De 
uitslag van de enquête voor onze wijk vindt u 
elders op deze pagina. De vraag die we door de 

bewoners beantwoord wilden zien was: hoe 
denken de omwonenden over de aanwijzing van 
het Arsenaalplein als evenementenplein? Gaan 
de omwonenden in meerderheid akkoord et 
evenementen op het plein of niet? 

Net als rond de Garenmarkt bleken de meningen 
verdeeld. De meerderheid heeft geen. bezwaren 
tegen evenementen op het plein. Dat geldt niet 
voor de laatste vraag: "heeft u bezwaren tegen 
disco-evenementen die tot na middernacht 
kunnen voortduren?" De overgrote meerderheid 
is duidelijk gekant tegen dergelijke geluidbelas- 
tende evenementen. "Dat soort activiteiten 
hoort elders thuis", schrijft een bewoner van de 
Arsenaalstraat. Diezelfde bewoner had geen 
bezwaren tegen het gebruik van het plein als 
evenementenplein, "mits met mate en onder 
strenge voorwaarden." Hetzelfde beeld zien we 
in Vreewijk. Bij de inzenders uit die wijk, aan de 
overkant van de Witte Singel, hebben 15 perso- 
nen bezwaar tegen het gebruik van evenemen- 
tenplein, terwijl 24 mensen geen bezwaar had- 
den. Maar tegen discofeesten hadden 29 van 
de 40 inzenders bezwaren, tegen 11 mensen 
die er wel mee konden leven. 

Binnenstadsverenigingen maken één front 
Een enquête is geen referendum. Het is logisch 
dat bewoners die last hebben van evenementen 
sneller de moeite zullen nemen een reactie in te 
zenden dan de mensen die er geen problemen 
mee hebben. Voorstanders van evenementen 
zeggen terecht: je woont in een stad, je zult 
enige overlast moeten accepteren. 

Wij, als wijkvereniging, vinden dat ook. Maar er 
moeten wel grenzen gesteld worden aan de 
overlast. En die grenzen moeten op een behoor- 
lijke manier bewaakt worden door politie en 
milieudienst. Daar heeft het de afgelopen jaren 
gigantisch aan ontbroken, de gemeente stelde 
wel regels maar deed weinig tot niets om deze 
te handhaven: Die regels werden dan ook mas- 
saal overtreden, ten koste van de bewoners 

Burgemeester en wethouders staan inmiddels 
op het punt om een herziene evenementennota 
aan de gemeenteraad voor te leggen. Daarom 
zijn de verzamelde wijkverenigingen van de 
binnenstad op 1 6 september bijeengekomen om 
een gemeenschappelijk standpunt over de toe- 
komst van het evenementenbeleid te formule- 
ren. Ze hebben dit standpunt verwoord in vier 
punten: 

) 

1. Eindtijden. Geluidbelastende evenementen 
dienen slechts bij uitzondering in de avond 
plaats te vinden. De geluidbron moet uiterlijk 
om 23.00 uur stoppen. Bij de drie-oktober- 
feesten (2 en 3 oktober) moet uiterlijk mid- 
dernacht worden gestopt met geluidbronnen 
buiten. 

2. Geluidnormen. Ook bij belastende evene- 
menten dienen er geluidnormen te worden 
gesteld. Deze dienen aan te sluiten op de 
bepalingen in het kader van de Wet milieu- 
beheer opdat overmatige geluidhinder in de 
woning kan worden voorkomen. 

3. Handhaving. Actieve bewaking van regels 
en normen is noodzakelijk gebleken. Alleen 
onmiddellijke toepassing van duidelijke sanc- 
ties na overtredingen leidt tot naleving van 
de regels. Dit vereist apparatuur en deskun- 
digheid en vaste procedures: 

Er moet een herkenbaar, altijd bereikbaar 
klachtennummer zijn (publiceren). 
Alle klachten dienen zorgvuldig te wor- 
den geregistreerd. Binnen enkele minuten 
moet, door bevoegd en deskundig perso- 
neel met de benodigde apparatuur, ter 
plaatse worden vastgesteld of de klacht 
gegrond is. Daarover wordt gerappor- 
teerd. 
Bij overtreding volgt één waarschuwing 
en daarna een directe duidelijke sanctie. 
Bij herhaalde overtreding volgt in beslag- 
name van apparatuur, tijdelijke uitslui- 
ting, boetes, dwangsommen of dergelijke 

' 4. Aantallen. Alleen wanneer aan bovenge- 
noemde voorwaarden wordt voldaan kunnen 
luidruchtige evenementen in de binnenstad 
worden georganiseerd. Het voorgestelde 
maximum moet aanzienlijk lager dan op 
twaalf worden gesteld. Lokaties met veel 
woningen in de nabijheid zijn ongeschikt 

voor evenementen met harde geluidbron- 
nen. Luidruchtige evenementen dienen te 
worden gepland op lokaties met minder 
geluidgevoelige bebouwing in de nabijheid. 

Waar geluidbronlocaties zo dicht bij. elkaar 
liggen dat sommige bewoners overlast 
ondervinden vanuit meerdere geluidbronlo- 
caties, mag de som van het aantal· evene- 
menten in de betreffende lokaties niet meer 
dan het vastgestelde maximum zijn. 

In de volgende Hart van de Stadkrant zult u 
kunnen lezen hoe de gemeenteraad is omge- 
gaan met het gezamenlijke standpunt van Mare- 
dorp de Camp, Vreewijk, Pancras West, Noord- 
vest, De Put in de Oude Morsch en onze (uw!) 
eigen wijkvereniging, die samen een groot deel 
van de binnenstadsbewoners vertegenwoordi- 
gen. 

Joep Creyghton 

Oproep ·medewerkers nieuwsbrief Ma- 
cedonië en Kosovo 

In onze wijk wordt een landelijke Nieuwsbrief 
uitgegeven over de situatie van de mensenrech- 
ten in Kosovo en Macedonië, beide gelegen in 
het voormalige Joegoslavië. De Nieuwsbrief is 
een uitgave van het Komité Macedonië en Ko- 
sovo. 

De redactie zou graag een of twee medewer- 
kers aantrekken, die belangstelling hebben voor 
de situatie van de mensenrechten in deze gebie- , 
den en die een journalistieke bijdrage willen 
leveren. Kennis van het Albanees en van Slavi- 
sche talen in dit gebied wordt op prijs gesteld, 
maar is niet noodzakelijk. 

Inlichtingen: Joep Creyghton, tel. 5122269 

RIJSTTAFELEN IN 
INDONESISCH RESTAURAN~ 

ii0333 SIR 
ANAK BANDUNG 

wellicht de lekkerste rijsttafel 

Dagelijks geopend van 17.00 -23.00 uur. 
GARENMARKT 24A, 2311 Pf LEIDEN 

TELEFOON 071-512 53 03 

· • Huizen • Flats • Taxaties Beëdigd Taxateur 
Bemiddeling bij aan-/verkoop, Bil] aankoop hypotheek aanvragen, 
huur/verhuur. successle aangiften enz. 

• Bedrijfs o/g • Hypotheken 
d.m.v. moderne methodes en apparatuur Een aan Uw persoonlijke omstandigheden 

optimale kans om snel te slagen. aangepaste hypotheek Is erg belangrijk. 

• Beheer Huur Incasso • Verzekeringen 
Van verhuurde hulzen, Brandverzekeringen, W.A. verzekeringen, 
al of nlet gemeubileerd of gestoffeerd. Auto's, Pensioenen, 

Levensverzekeringen enz. 

Z\ ZAALBERG 
makelaardij 

Korevaarstraat 35, 2311 JT Leiden 
Tel. 071-5149147 Fax 071-5128257 

Postbus 277, 2300 AG Leiden 
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Straatnamen in de wijk 

Het Gemeentearchief aan de Boisotkade in de 
Academiewijk beheert tal van archieven. De 
informatie over het Leidse verleden die daarin is 
samengebald, staat voor een ieder ter beschik- 
king. Ook al zijn de bouwwerkzaamheden t.b.v. 
de uitbreiding en renovatie nog niet geheel 
afgerond, de nieuwe studiezaal is in gebruik 
genomen en alle geïnteresseerden in de geschie- 
denis van Leiden kunnen weer hun hart ophalen. 

De primaire taak van het Gemeentearchief is om 
het historische materiaal beschikbaar te stellen. 
Bezoekers kunnen er alles in opdiepen wat van 
hun gading is, vanzelfsprekend wel binnen enige 
begrenzingen. Maar het is ook een taak van het 
Gemeentearchief om de beoefening van de 
geschiedenis en het gebruik van het daarvoor 
bewaarde materiaal te stimuleren. Dit gebeurt 
onder meer door publikaties waarbij het Archief 
een rol speelt. Vaak kan dat door een bijdrage 
te leveren aan de organisatie achter de uitgave, 
zoals een aantal jaren geleden bij de start van 
de Leidse Historische Reeks en "Leiden zoals 
het was". Ook kan iemand namens het Archief 
zitting nemen in een redactie, zoals b.v. van het 
Leids Jaarboekje of het Jaarboek van de Dirk 
van Eck-stichting. Maar ook kan het Archief het 
schrijven en desnoods uitgeven van een werk 
op zich nemen. Waar het betreft de inventaris- 
sen van de eigen archieven, spreekt dat vanzelf, 
maar ook andere boeken zijn door medewerkers 
of vrijwilligers van het Gemeentearchief gereali- 
seerd. Hier worden slechts genoemd "Leide- 
naars voor de Grote Raad 1470-1580", "De 
Leidse Leenbank" en "De Leidse verwanten van 
Rembrandt van Rijn en hun afstammelingen". 

Thans is een ander project onderhanden, waar 
het Gemeentearchief in grote mate bij betrokken 
is. In 1929 publiceerde de oud-directeur van 
Gemeentewerken ir G.L. Driessen "Leidsche 
straatnamen historisch toegelicht. Met een lijst 
van "verdwenen" straatnamen." Al in 1939 
maakte hij daarop een aanvulling, maar het zal 
duidelijk zijn dat er sedertdien zeer veel nieuwe 
straten aangelegd zijn en dat de kennis over de 
geschiedenis van heel wat oude straten gewel- 
dig toegenomen is. Het is dan ook de bedoeling 
te komen tot een geheel bijgewerkt straatna- 
menboek. En waar is de kennis over dit onder- 
werp het grootst en gemakkelijkst beschikbaar? 
Zeker waar de gemeentearchivaris vanzelfspre- 
kend lid is van de straatnamencommissie die de 

nieuwe namen van straten, bruggen, tunnels 
enz. voordraagt bij 8 en W, is de rol van het 
Archief bij de straatnaamgeving al sinds eind 
vorige eeuw groot. Daarom is er een commissie 
in het leven geroepen die de belangrijkste bron- 
nen voor de straat(namen) bewerkt heeft. Van 
het aldus bijeengebrachte materiaal is onderge- 
tekende bezig een eerste basistekst te schrij- 
ven. Het zal overigens nog wel geruime tijd 
duren voor het nieuwe boek in de winkels komt 
te liggen. 

Omdat het beschikbare materiaal wel toelaat 
om alvast enkele straatnamen voor het voetlicht 
te halen, zullen in de komende afleveringen van 
deze krant enige straten en stegen in onze wijk 
historisch belicht worden. Overigens wil dat 
niet zeggen dat die tekst daarna onveranderd in 
het definitieve boek opgenomen zal worden; 
vooral de omvang kan reden zijn tot beperking. 

P.J.M. de Baar, Gemeentearchief 

De Sliksteeg 
"Wie zich vernedert zal verheven worden ... ", zoals 
bijbelkenners weten, en daarom zal een van dé 
geringste onzer straten de eer krijgen als eerste voor 
het voetlicht te komen. Want de Sliksteeg is een 
onooglijk steegje, en dat is het alle eeuwen al ge- 
weest. Tussen het Noordeinde en de Groenhazen- 
gracht is nooit een geweldig luxe stadswijk ge- 
weest, en dat is het nog niet echt, ondanks de 
geweldige ingrepen en stadsvernieuwing die ook 
bepaald aan de Sliksteeg niet voorbij gegaan is. Wie 
nu gaat kijken ziet een wel heel ander stadsbeeld 
dan de bezoeker van bijvoorbeeld 100 jaar terug. 

Het Noordeinde werd in 1389 binnen de stadsmuren 
getrokken. Voordien lag er wellicht een sloot langs 
dit gedeelte van de Hoge Rijndijk, die het water uit 
de landerijen naar een lozingspunt moest transporte- 
ren. Dat lag mogelijk op de hoek van Rapenburg en 
Noordeinde (dus onder de huidige Engelse pub), 
maar het kan ook zijn dat het lag ter plaatse van de 
huidige Groenhazenbrug in het Rapenburg (bij de 
Bibliotheca Thysiana) of in het verlengde· van de 
Oude Varkenmarkt met een duiker onderdoor de dijk 
die later Noordeinde werd. Vrij snel zullen hier wel 
huizen gebouwd zijn, vooral omdat het vele verkeer 
naar Den Haag hier over de Haagweg de stad bin- 
nenkwam. De voerlieden vonden er onderdak en 
voor de reizigers kwamen er faciliteiten, niet alleen 
voor onderdak, maar ook voor plezier. In deze omge- 
ving kwam de rosse buurt van Leiden tot stand en 
de prostitutie is hier eeuwenlang actief bedreven. 
Zelfs het bevolkingsregister meldt nog in 1902 op 
het adres Sliksteeg 3, dat in 1898 van pakhuis tot 

) 

leven geroepen om de kas van café 't Vatte- 
gaf te spekken? Zo ja, laat dan niet de om- 
wonenden hier de dupe van worden!" 
"Waarom was die leuke muziek op de Dou- 
zastraat zo vroeg afgelopen? Terwijl die 
rotherrie van donderdag tot half 2 's nachts 
duurde." 
"Op een zomermiddag en -avond moet je 
door die disco met de ramen en gordijnen 
dicht in je huis wegkruipen om niet gek te 
worden. Plassen tegen de voorpui. Waarom 
geen Werfpop in een weiland?" 

Een van de vier inzenders die het allemaal niet 
zo erg vinden schrijft: 

"Het feit dat er festiviteiten zijn is voor mij 
belangrijker dan dat er enige overlast zou 
zijn, zoals de vieze kopjes en chips op de 
grond na een verjaardag." 

Arsenaal plein 
Helemaal aan de andere kant van onze wijk 
bereidden omwonenden van het Arsenaalplein 
zich op hun eigen manier voor op de Lakenfees- 
ten. Ze tekenden bij de gemeente bezwaar aan 
tegen evenementen die daar door De Grote Beer 
waren gepland op 19 en 20 juli, en die aanvan- 
kelijk tot 2 uur 's nachts zouden duren. Even 
leek het erop dat de afwijzing van de Evene- 
mentennota door de gemeenteraadscommissie 
uitkomst zou bieden: de omwonenden kregen 
van de afdeling Milieu het bericht dat er geen 
ontheffing voor feesten na middernacht zouden 
worden gegeven. Op woensdag 16 juli verleen- 

• den B en W tegen het advies van hun eigen 
ambtenaren in alsnog een vergunning voor 20 
juli tot 1 uur 's nachts. be dag daarop maakte 
advocaat mr J.W. Landman namens enkele 
omwonenden een kort geding aanhangig tegen 
de gemeente, onder meer omdat er dit jaar op 
dit plein al meer dan 12 evenementen hadden 
plaatsgevonden. 

Het geding diende op 1 9 juli, de rechter in Den 
Haag bracht een schikking tot stand: Het feest 
mocht doorgaan tot 1 uur in de nacht, maar de 
gemeente Leiden moest ambtenaren sturen om 
geluidsmetingen te doen, het geluid moest na 
11 uur veel zachter, de gemeente kreeg een 
flinke veeg uit de pan wegens het verlenen van 
een vergunning vier dagen (!) voordat het eve- 
nement plaats vond, en werd veroordeeld tot 
het betalen van de proceskosten. 

EICid-week 
De rechter maande de gemeente ook op tijd een 

'Uitslag enquête Garenmarkt, juli 1996 
Verspreid: 145 enquêtes onder omwonenden 
Binnengekomen: 20 formulieren (inmiddels 25) 

Vragen en antwoorden: 
Hoeveel keren heeft u tijdens de Lakenfeesten 
overlast ondervonden? 
4 Personen hadden nergens last van 
16 Personen meldden in totaal 45x overlast 

Hoe ernstig was de overlast? 
Ernstige overlast: 15 personen in totaal 34x 
Enige overlast: 5 personen in totaal 7x 

Op.welke uren ondervond u overlast? 
Van 3 tot 6 uur: 11 personen 
Van 6 tot 10 uur: 14 personen 
Na 10 uur: 14 personen 

Ondervond u overlast van bezoekers? 
Geen overlast van bezoekers: 4 personen 
Lawaaioverlast: 9 personen 
Vernielingen: 4 personen 
Vervuiling: 10 personen 

Waren er evenementen die geen overlast ver- 
oorzaakten? 
Alles behalve Werfpop: 1 persoon 
Alles: 2 personen 
nachtfilm: 1 persoon 
country festival in de middag; 3 personen 
kraampjes Steenschuur overdag: 1 persoon 

Enquête Arsenaalplein Academie wijk 
Aantal verspreide formulieren: 100 
Aantal ingezonden antwoorden: 24 

Vragen en antwoorden: 
Heeft u als bewoner bezwaren tegen het ge- 
bruik van het rsenaalplein als evenementen- 
terrein? 
Ja: 8 personen 
Nee: 15 personen 
Onduidelijk: 1 persoon 

Heeft u als bewoner bezwaren tegen de ge- 
plande activiteiten op het Arsenaalplein in de 
week van 12 tot 16 augustus? · 
Ja: 11 personen. 
Nee: 10 personen 
Onduidelijk: 3 personen 

Heeft u bezwaren tegen disco-evenementen 
welke tot na middernacht kunnen voortduren? 
Ja: 1 7 personen 
Nee: 6 personen 
Onduidelijk: 1 persoon 

I 
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Evenementenbeleid 
uw wijkvereniging maakt overuren 

Met de viering van het 20-jarig jubileum nog 
vers in het- geheugen moest de wijkvereniging 
haar aandacht vanaf de eerste dagen van juli 
alweer richten op ernstiger zaken: evenemen- 
ten. Wie in Leiden over evenementen praat, 
heeft het voornamelijk over horeca-evenemen- 
ten. En om een collega-bestuurder van de wijk- 
vereniging Pancras-West te citeren: "Horeca is 
een bron van genoegens en ongenoegens, maar 
na 11 uur moet je kunnen slapen. "Helaas, veel 
omwonenden van de. Garenmarkt en het Arse- 
naal plein hebben deze zomer moeten ervaren, 
dat niet iedereen er zo over denkt. Hieronder 
een overzicht van de gebeurtenissen: veel over- 
last, twee korte gedingen tegen de gemeente, 
twee buurtenquêtes en een stellingname van 
alle betrokken wijkverenigingen. 

Voorstel gemeente 
Begin dit jaar bracht de gemeente een 'Startno- 
titie' uit over het evenementenbeleid. Onze 
wijkvereniging reageerde met bezwaren, onder 
meer tegen het hoge aantal evenementen en de 
late sluitingsuren die werden voorgesteld. Zie 
het aprilnummer van de Hart van de Stadkrant. 

Nadat alle reacties van bewoners en andere 
belanghebbenden waren binnengekomen, nam 
het College van B en W enkele maanden de tijd 
om na te denken over onze bezwaren en die van 
een aantal andere belanghebbenden. In juni 
kwamen B en W met een definitief voorstel. 
Helaas bleek de nieuwe nota in vrijwel geen 
enkel opzicht aan de ingediende bezwaren tege- 
moet te komen, zodat de wijkvereniging een 
nieuwe brief moest schrijven, ditmaal aan de 
leden van de gemeenteraad. Op 2 juli werd het 
collegevoorstel besproken in de raadscommis- 
sies voor Welzijn en Algemeen. De leden van 
die commissies bleken gelukkig gevoeliger voor 
onze bezwaren: de commissie wees de nota in 
meerderheid af. Wethouder de Goede kreeg de 
opdracht om de nota in belangrijke onderdelen 
te laten herschrijven door zijn ambtenaren. 

Feest op de Garenmarkt 
Intussen kwamen de Lakenfeesten eraan. Op 
donderdag 11 juli werden de omwonenden van 
de Garenmarkt opgeschrikt door een lawaaiex- 
plosie, die door de organisatoren van het evene- 
ment was aangekondigd als RABO TOP 40 
MUSIC TOUR - Hitshow. Een bewoonster meld- 

de ons dat haar ruiten zowel aan de voor- als 
achterkant stonden te trillen. Ze wilde om half 
acht naar het nieuws kijken op RTL 4, maar kon 
niets verstaan, hoe hard ze het geluid ook zette. 
Het politiebureau Hollands Midden in Leiderdorp 
stond haar vriendelijk te woord maar kon of 
wilde niemand sturen. Ze is gaan slapen in haar 
zeilboot, een plek waar ze vaker haar toevlucht 
zoekt wanneer er evenementen zijn. 

Een andere bewoonster deed eveneens pogin- 
gen de politie tot actie te bewegen. Toen dat 
niet lukte stelde ze een brief op aan het College 
van burgemeester en wethouders om tegen de 
gang van zaken te protesteren. De slotzin luidt: 

"De bewoners zijn bereid te aanvaarden dat 
wonen in de binnenstad niet de rust biedt 
van het platteland. Uw College heeft echter 
een voorstelling van leefbaarheid die niet 
door de bewoners wordt gedeeld." 

Diezelfde nacht nog werd begonnen met het 
verzamelen van handtekeningen. Uiteindelijk 
tekenden 21 omwonenden. 

Enquête 
Ook in de dagen daarop kregen de omwonen- 
den van de Garenmarkt nog het nodige te ver- 
stouwen. Voor de wijkvereniging was dat een 
reden om een enquête in de omgeving te hou- 
den. De uitslag van de enquête staat hiernaast. 

Conclusie: De meerderheid meldt ernstige over- 
last, vooral in de avond en de nacht. Niet alle 
evenementen werden als hinderlijk ervaren: Een 
optreden van een harmonieorkest, kraampjes op 
Steenschuur, een countryfestival in de middag- 
uren worden genoemd. 

De ruimte voor het maken van eigen opmerkin- 
gen wordt door bijna alle inzenders van een 
antwoord benut om hun hart te luchten: 

"Met name de Rabo-top 40 op donderdag 
11 juli was een ramp. Herrie plus overlast 
van urinerende bezoekers tot aan onze 
voordeur." 
"Op 14 juli speelden er country-bands op de 
Garenmarkt, die kennelijk de muziek van 
Werfpop (waar we overigens nooit last van 
hebben) moest versterken... Op 21 juli 
speelde er een band waarvan de muziek niet 
werd versterkt. Daar hadden we geen last 
van, behalve dat de aanwezigen extra hard 
meebrulden. Waarschijnlijk om toch het 
volume te bereiken waar ze inmiddels aan 
gewend waren geraakt... Vraag: is het 
project Garenmarkt-evenementenplein in het 
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Een aantal straatnamen hier herinnert nog aan die 
wilde tijden. Ook de Sliksteeg droeg vroeger een 
naam. die daar iets mee te maken zou kunnen heb- 
ben. De Oudste vermeldingen, zo van rond 1600, 
geven de naam Joris van Blijdensinnensteeg. Die 
Joris is verder een vrij onbekend persoon, mogelijk 
ook omdat het een bijnaam geweest kan zijn, maar 
met enige fantasie kan men wel een verklaring voor 

diens naam geven. Hoe dit verder ook zij, de naam 
Sliksteeg is ook al erg oud, terwijl in de achttiende 
eeuw zelfs de aanduiding Stinksteeg wel gebruikt 
werd, maar daarvan kende Leiden er maar al te veel. 
De slik zal wel duiden op het wegdek, zoals bij de 
oude naam van de Oude Varkenmarkt ("Het Zand"J 
of de Morsstraat ("Kleiweg of Kleistraat"). Nu begon 
in 1586 een door het stadsbestuur afgedwongen 
verbetering van het plaveisel van alle straten in de 
stad, zoals het medaillon op de Breestraat voor het 
Stadhuis aangeeft: "AI niet sonder Godt, 1586". Het 
Woordeinde met zijstegen kwam al een jaar later aan 
bod, zodat er toen wel een goede bestrating met de 
gebruikelijk kinderkopjes aangebracht zal zijn. Hier- 
voor moesten alle aanwonenden naar rato van de 
breedte van de gevel van hun huis en de breedte van 
de straat een gedeelte van de kosten dragen; dit 
werd door een landmeter berekend tot op de vier- 
kante centimeter en de halve penning toe. 
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woning verbouwd werd, als bewoonster een Alida 
Jozina Goedheer, geboren 18 februari 1868 te Wy- 
chen, met als beroèp: publieke vrouw. Zij woonde 
voordien Sionsteeg 13 en vertrok al korte tijd later 
naar Korte Agnietenstraat 10, beide in De Kamp, 
waar toen de bordelen te vinden waren. Hoogst- 
waarschijnlijk zal zij haar beroep wel niet hier uitge- 
oefend zal hebben, maar daarvoor naar De Kamp 
gegaan zijn. 

De bewoning is nooit florissant geweest. Uit de 
Middeleeuwen hebben we maar weinig informatie, 
maar bijvoorbeeld in 1581 woonden er in het Slijck- 
steechgen: de weduwe van Hans den diender (den- 
kelijk een politieagent) met een dochter uit een eer- 
der huwelijk, de weduwe van Jah van Den Dey! 
(onder Wassenaar) met drie kinderen en een turfdra- 
ger met zijn vrouw en kind. 

In 1748 was de bebouwing inmiddels toegenomen 
en toen woonden er een warmoesiersknegt (tuinder) 
met zijn vrouw; een arme spinner met zijn vrouw en 
minstens drie kinderen; een alleenstaande vrouw 
met twee kinderen, die met spinnen de kost moest 
verdienen; een ongetrouwde vrouw, spinster van 
beroep, met nog een andere vrouw bij haar; een 
spinner met een kind; een arme spinster met twee 
kinderen; een breister zonder man maar wel met 
twee kinderen; nog een spinster zonder man; een 
weduwe, ook al spinster, met twee kinderen, een 
arme spinner met vrouw; een arme spinner met 
vrouw en minstens zeven kinderen; een arme spin- 

ster zonder man maar met drie kinderen; een alleen- 
staande spinster; een weduwe met drie kinderen die 
als visverkoopster door de wereld trachtte te ko- 
men; een twijndersknecht met vrouw; en een alleen- 
staande spinster met een kind. Verder waren er elf 
stallen en een leegstaand huis. Opvallend is dat er 
zoveel alleenstaande vrouwen waren waarvan wel 
vermeld wordt dat ze een man hadden, maar dat die 
man niet bij hen woonde. Dit kan uiteraard op pros- 
titutie wijzen. Ook is uit de aantekening dat velen 
arm waren te concluderen dat de Diaconieên en 
armbesturen hier veel klanten hadden. 

Dit beeld is rond 1900 nog niet veel veranderd. 
Alleenstaande vrouwen komen heel wat minder 
voor, maar er zijn nu tal van gezinnen waar de vader 
als fabrieksarbeider of sjouwer de kost verdiende. In 
1890 was nummer 1 een werkplaats; nummer 3 tot 
1898 een pakhuis en daarna woning van o.m. een 
bakker, borstelmaker en mandenmeester; nummer 
3a stond leeg en werd in 1905 als huisnuminer 
opgeheven; nummer 3b bewoond door een sjouwer, 
baggerman en koopman en enige tijd door de beeld- 
houwer Daniel Johan Boter; nummer 5 door een 
sjouwer en arbeider, tot rond 1902 dit huisnummer 
opgeheven werd; nummer 7 bestond eigenlijk niet, 
want dit was de Groenepoort, waarin ook nog twee 
huizen stonden (niet te verwarren met de Groene- 
poort op de Uiterstegracht of die bij de Haarlemmer- 
straat); in nummer 9 vonden achtereenvolgens een 
arbeider, werkster, koopvrouw, winkelierster, koop- 
man in lompen en een plaatwerker onderdak, totdat 
het pakhuis werd; hun onderhuurders hadden beroe- 
pen als matroos eerste klas, sjouwer en paardensla- 
ger. Nummer 11 was tot 1895 pakhuis, werd daar- 
na bewoond door een koopman, sjouwer, koop- 
vrouw, gepensioneerd Oost-Indisch mi!italr en een 
blikslager, tot het rond 1900 opnieuw pakhuis vcrd. 
Op nummer 13 woonden sjouwers, een wolspinster, 
een loopknecht, een werkman, twee schoenmakers 
en twee kooplieden in lompen. 

De even nummers geven hetzelfde beeld te zien. 
Nummer 2 was werkplaats; 4-6 pakhuis; 8 stond na 
het overlijden van Maria Verbiest in 1915 leeg; 10 
was een volkomen overbevolkt huis; 12 nog erger 
(bij de volkstelling van 1900 werd bijna een halve 
bladzijde met "gesnapte" onderhuurders volgeschre- 
ven, waarvan overigens enkele jaren de meesten 
weer ambtshalve afgeschreven werden, dus met de 
Noorderzon vertrokken waren), en hetzelfde geldt 
ook voor 14 en 16; dat laatste werd later pakhuis. 
De nummers 18 en 2O waren meer gewone huizen, 
terwijl in nr. 22 een smederij gevestigd was. 

Al met al krijgen we niet een florissant beeld van 
deze steeg, maar gezien de naam had haast al niet 
anders verwacht kunnen worden. Hopelijk denken 
de huidige bewoners wat positiever over de straat 
waaraan ze wonen. 
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Programma Pieterskerk 

Zoals gebruikelijk geven wij hier de avond- en 
vooral weekend programmering van de Pieters- 
kerk voor de komende maanden. 

oktober tijd 
do 3 Dankdienst Leidens Ontzet 10.00-12.00 
vr 4 - ZO 6 Boekenbeurs 11.00-17.00 
za 12 -zo 13 Paranormaal 12.00-19.00 
za 19 rommelmarkt 8.00-19.00 
di 22 Day by Day concert Agnes Baltsa 
zo 27 rondleiding 14.00 
ma28 Annelien Kappeyne van de 

Coppello-lezing 20.00-22.00 

november 
za 2 Boerhave Gezondheidsmarkt 
zo 3 Leiderdorps Kamerkoor 

Hohe Messe 
za 9 Rommelmarkt 
zo 10 rondleiding 
vr 15 SKOL-symposium 
za 16 - zo 17 Artistieke handen 
za 23 Rommelmarkt 
zo 24 rondleiding 

Cantatedienst 
do 28 Thanksgivingday 

december 
wo 4 - zo 8 winterbeurs 
do 1 2 Collegium Musicum 
za 14 - zo 1 5 kerstmarkt 
ma16 diner 
wo18 kerstviering 

14.00-17.00 

14.00 
9.30-00.30 

14.00 
19.00 

10.00-22.00 
20.00-23.30 

18.00-24.00 
19.00-20.00 

december (vervolg) tijd 
do 19 St. George Chapels Choir 20.00-22.30 
za 21 Bachkoor 
di 24 kerstnachtdienst 18.00-23.00 
wo 25 rondleiding 14.00 
do 26 rondleiding 14.00 
zo 29 rondleiding 14.00 

Programmagegevens onder voorbehoud. 

Vertellingen in het Voorkamertje 

Jeugdboekhandel Silvester 
Rapenburg 1 7 

september 
za 28 Het Loflied 

Leiden 

tijd 
20.00 

oktober 
zo 6 Verhalen voor Fionneke 15.00 
zo 13 Verhalen uit het Sprookjeskleed 

klein maar dapper 15.00 
za 19 De man in alle kleuren 20.00 
zo 27 Het sprookje van Och, 

de woudkoning 15.00 

november 
za 2 Poppenkast 15.00 
zo 3 Verhalen voor Fionneke 15.00 
za 9 De prinses, de zeemeermin, 

de heks ... 20.00 
za 23 Het verhaal van Astival 20.00 

december 
zo 1 Verhalen voor Fionneke 15.00 ) ) 
za 7 De weg van het goud 20.00 
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Hans van Gelderen 
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secretaris 
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Vijfde Binnenvestgracht als Leids visite- 
kaartje 

Erevoorzitter: R.J. van Cruijsen 
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Pieterskerkchoorsteeg 23 
Vliet 46 
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Erelid: 
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Lelds schilder- en tekengenootschap 

"ARS AEMULA NATURAE"" 
Dag- en avondkursussen 

- akwarelloren - tekenen 
- modeltekenen - etsen 
- boetseren - schilderen 
Pieterskerkgracht 9, Leiden 
Inlichtingen, tel.: 071-51407 84 

De Vijfde Binnenvestgracht is een van de aar- 
digste plekjes in de Academiewijk. De dromerige 
geveltjes en de enorme eikenbomen van de 
aangrenzende Hortus Botanicus bepalen het 
straatbeeld. Kwakende eenden, broedende 
meerkoetjes, trotse zwanen en tientallen andere 
vogelsoorten geven het grachtje een sfeervol 
aanzicht. Door een sinds mei j.l. afgekondigd 
parkeerverbod is het karakter van de natuurrijke 
omgeving nog meer geaccentueerd. Overigens 
waren het de bewoners zelf die om de afsluiting 
vroegen. Dit najaar zal de gemeente de maatre- 
gel met de omwonenden en de wijkvereniging 
evalueren. Vijfde Binnenvestgrachtbewoner 
kees Walle noemt de proef geslaagd. 

Kees Walle: 'Twee jaar geleden was een par- 
keerverbod nog niet haalbaar geweest. Maar 
toen in 1994 de walkanten en de riolering wer- 
den vernieuwd, was het natuurlijk onmogelijk 
om de auto op de gracht te plaatsen. Die situa- 

. tie heeft een vol jaar geduurd en tegen ver- 
wachting was het bijna altijd mogelijk om in de 
Kaiserstraat of op het Rapenburg te parkeren. 
Zo is bij sommige bewoners de gedachte ont- 
staan om de gracht blijvend autovrij te houden'. 

Handtekeningen 
'Op advies van de gemeente zijn we toen hand- 
tekeningen gaan verzamelen. Niemand van de 
grachtbewoners was tegen, We dachten dus 
dat de afsluiting een fluitje van een cent zou 
zijn, maar dat viel nog best tegen. Vanuit het 
stadsbouwhuis werden allemaal bezwaren ge- 
maakt of het duurde weer weken voordat de 
gemeente iets van zich liet horen. Dat was 
vreemd, want eigenlijk wilden wij iets bereiken· 
dat helemaal paste in het gemeentelijk beleid 
van autovrij en autoluw. Krantenberichtjes en 
enkele gemeenteraadsleden die lastige vragen 
gingen stellen, gaven uiteindelijk na tien maan- 
den de doorslag'. 

"J. ZIERIKZEE" 
MAATSCHOENMAKERIJ 

H. P. H. NUSTELING 
BAKKERS TEEG 3 
2311 RH LEIDEN 
TEL. O71-5131156 

Sleutelpalen 
'Er was wel wat verzet van sommige bewoners 
uit de aangrenzende stegen. Dat is ook wel 
begrijpelijk, want die hebben niet de lusten van 
een autovrij uitzicht op de Hortus. Aan de ande- 
re kant moesten zij erkennen dat er maar een 
stuk of tien parkeerplaatsen verdwenen. De 
gemeente heef.t dat verlies trouwens gecom- 
penseerd door de rode kopmeters op het Rapen- 
burg tussen Nonnen- en Kolfmakersteea te 
laten vervallen, zodat vergunninghouders er 
tegenwoordig kosteloos kunnen parkeren. Om 
in noodgevallen de bereikbaarheid van de gracht 
te garanderen zijn er sleutelpalen geplaatst. Er 
zijn zes sleuteladressen, zodat iedereen in be- 
langrijke gevallen - zoals ambuiancebezo.ek, 
verhuizing e.d. - in staat is om voor een mo- 
ment de palen te verwijderen. Ik moet zeggen 
dat er van misbruik niet of nauwelijks sprake is. 
Mijn indruk is dat iedereen wel enthousiast is of 
op z'n minst goed met de afsluiting kan leven.' 

Visitekaartje 
'Sommige bewoners hebben op eigen initiatief 
en kosten bankjes en bloembakken geplaatst. 
Ook niet-bewoners, zoals wandelaars, pauze- 
rende studenten en toeristen vinden het prach- 
tig. Door het parkeerverbod is er een soort 
stiltegebied ontstaan, zomaar midden in de 
stad. Overigens zou de gracht nog mooier kun- 
nen worden wanneer het lelijke houten noodge- 
bouw van de Hortus bij de Nonnensteeg ver- 
dwijnt en de Hortusdirektie zou besluiten om de 
heg die de tuin van de gracht scheidt, geheel of 
gedeeltelijk te verwijderen. Je zou dan een heel 
mooi doorkijkje hebben. Wanneer er dan naast 
de Clusiustuin ook nog een koffiekamer voor 
het bezoekende publiek wordt geopend, trekt 
dat extra bezoekers. Zo bezien zou de Vijfde 
Binnenvestgracht nog een.goeie publiekstrekker 
kunnen worden. Zogezegd één van de visite- 
kaartjes van Leiden'. 

Gérard Coiffures 
SCHOONHEIDSSALON 

Breestraat 71. 2311 CJ Leiden Tel. 071-5123519 

MELDPUNT 

.k.. 
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Een indruk van de jubileum festiviteiten 
op 1 juni 1996 

Aan de wijkverenigingsdag op zaterdag 1 juni 
heb ik leuke herinneringen. Helaas konden wij 
het wandelprogramma niet volgen, maar wij 
genoten des te meer van de boottocht. Met 
stralend weer voeren twee volle rondvaartboten 
vanaf de Beestenmarkt vrij snel onze wijk in, en 
her en der klonk commentaar van de buurtte- 
woners. Zo kwamen wij onder andere langs de 
Hortus Botanicus en de Sterrenwacht, het 
nieuwe Gemeentearchief en natuurlijk het van 
der Werff-park. De vaartocht voerde ons verder 
de wijk uit tot aan de trouwsteiger bij het stad- 
huis. Vandaar ging het te voet naar de rustige 
binnenplaats van Ars, waar thee en kostelijke 
Leidse taartjes klaar stonden. Eerst echter werd 
er een korte maar ernstige vergadering gehou- 
den, waarin wethouder Tjeerd van Rij, voorma- 
lig bewoner van onze wijk, scheidend secretaris 
Joop Gerritsen van de vereniging eerde met het 
bijzondere Cornelis Joppensz-beeldje als dank 
voor zijn verdiensten. Het publiek gaf een ap- 
plaus en er was ook interesse van de plaatselij- 
ke pers. Daarna was er tijd voor thee en taart 
en gezellig contact van wijkbewoners onder 
elkaar, binnen onder het stijlvolle cassettenpla- 
fond van Ars of buiten op de zonnige binnen- 
plaats. Enkelen van ons keerden met nog over- 
gebleven taartjes naar huis, maar ook de aardi- 
ge herinneringen aan deze goed georganiseerde 
dag deden ons nagenieten. Dank aan de wijk- 
vereniging voor dit initiatief! 

Franceline Hendrikse 
) 

Selektieve toegankelijkheid Breestraat: 
ook een deel van de Pieterswijk? 

Het deel van de Pieterswijk dat ligt tussen de 
Breestraat, het Rapenburg en de Steenschuur 
niet langer voor alle automobilisten toegankelijk 
laten blijven. Die suggestie heeft de gemeente 
deze zomer aan u voorgelegd. De gedachte 
vloeit voort uit het besluit om het kernwinkelge- 
bied autovrij, en het gebied er omheen autoluw 
te maken. In dat kader is al besloten om de 
Breestraat "selektief toegankelijk" te maken. 
Aan de uiteinden krijgt de straat daartoe afstand 
bediende elektrisch verzinkbare pyramides of 
palen. Deze zijn ook al in enkele andere Neder- 
landse steden toegepast. Alleen geselekteerde 
gebruikers (b.v. bussen, taxi's, alarmverkeer, 
bevoorrading) worden in staat gesteld om deze 
obstakels te bedienen (b.v. door een elektro- 3. 
nisch pasje). 
In een brief gedateerd 18 juli, vraagt de projekt- 
organisatie "Binnenste Beter" u vóór 23 sep- 

• tember te reageren op het idee om deze voorzie- 
ning ook te treffen op de toegangen voor auto's 
naar het genoemde deel van de Pieterswijk. De 
reakties van bewoners en ondernemers worden 
meegenomen in de ambtelijke aanbevelingen 
aan de Leidse politiek over de verkeerscirkulatie 
en inrichting van de straten in dit gebied. 

Met tientallen anderen heeft uw wijkvereniging 
gereageerd. Hieronder een resumé van onze 
reaktie. 

€)1. Het stratenpatroon en de sfeer van een 
oude wijk als deze, verdragen zich per 
definitie slecht met autoverkeer. De 
nieuwe techniek die nu. waarschijnlijk zal 
worden toegepast om de Breestraat 
selektief toegankelijk te maken, zou een 
heroverweging van keuzes binnen dit 
spanningsveld kunnen rechtvaardigen. 
Wij menen echter dat de huidige mate 
van verkeersoverlast in de Pieterswijk_ 
geen veel grotere beperking van de toe- 
gankelijkheid voor auto's· rechtvaardigt. 
De balans tussen bereikbaarheid en ver- 
keersoverlast is ons inziens amper te 

2. 

4. 

verbeteren. Vooral door de instelling van 
de vergunning-parkeerregeling is met 
name zoekverkeer aardig teruggedron- 
gen. 

Eén plek komt volgens ons in aanmer- 
king voor de plaatsing van een verzink- 
bare paal/pyramide: de aansluiting van 
Nieuwsteeg op Rapenburg / Steen- 
schuur. Om sluipverkeer tegen te gaan, 
is het gewenst om deze steeg voor auto- 
's slechts toegankelijk maken vanuit. de 
Zonneveldstraat, maar dat kost de be- 
voorrading van de Pieterskerk een de 
moeilijke draai. Met het neerlaten van 
het obstakel kan de vrachtrijders deze 
manoevre worden bespaard. 

Een onderbreking voor autoverkeer in de 
Langebrug is niet goed aan te brengen. 
Om sluipverkeer tussen de Pieterskerk- 
gracht en de Nieuwsteeg tegen te gaan, 
zou de Pieterskerkstraat permanent 
afgesloten kunnen worden (is al eerder 
gebeurd). 

Wij beklemtonen altijd dat duidelijkheid 
voor alles dient te gaan. De geringste 
mogelijkheid van parkeer-gelegenheid. 
leidt al tot (vruchteloos) zoekverkeer. 
Hoe vervelend ook voor enkele bedrij- 
ven/kantoren, wij menen dat bezoekers 
hun auto aan de rand van het gebied 
dienen te parkeren. 

5. Laden en lossen dient te gebeuren bin- 
nen venstertijden die toegesneden te zijn 
op de behoefte (van b.v. de Pieterskerk), 
met inachtneming van bewonersbelan- 
gen (b.v. niet in de iate avond). 

Coördinator Pieterswijk van het projekt Binnen- 
ste Beter, Ronald Stokkel, heeft over dit onder- 
werp op 17 september j.l. een informatiebijeen- 
komst belegd. Ook wij waren daarbij en we 
hebben in hoofdlijnen bovenstaande reaktie 
gegeven. Ondanks de verschillende belangen, 
was de voorkeur van vertegenwoordigers van 
bewoners en ondernemers in grote mate eens- 
luidend: een minder rommelig straatbeeld wordt 
(uiteraard) toegejuicht, voor een ingrijpende 
beperking van de huidige autoverkeerscirculatie 
liep niemand warm. 

Hans van Gelderen 



biz. 14 september 1996 Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-West september 1996 biz. 3 

Een echte speelplek voor de kinderen 
van het Doelencomplex 
Het speelterrein Arsenaalplein feestelijk geopend 

Op zondagmiddag 7 juli 1996 vond de opening 
plaats van het nieuwe speelterrein op het Arse- 
naal plein. Na een toespraak van Rita Zwart, een. 
van de actievelingen bij het tot stand komen 
van dit speelterrein, opende wethouder Laurier 
(Werk, Sociale Zaken en Wijkbeheer) het speel- 
terrein door het in de korf gooien van enige 
ballen- een onderdeel van de verschillende kin- 
derspelen die voor deze gelegenheid op dit plein 
waren opgesteld. 

In haar toespraak heette Rita Zwart de aanwezi- 
gen en wethouder welkom en uitte zij haar 
vreugde over het resultaat: een gezellige ont- 
moetingsplek voor kinderen uit de buurt. Even- 
eens vertelde zij in ·het kort hoe het een en 
ander van het begin tot het eind is verlopen. 

Ruim 3 jaar geleden is Bewonerscommissie De 
Doelen, met Annemiek van Welzen als initiator 
en motor, bij elkaar gekomen om eens te kijken 
hoe het leefgenot in de buurt vergroot kon 
worden. Omdat er geen echte speelplek voor de 
kinderen was, heeft deze buurtcommissie het 
idee aari de gemeente voorgelegd -ondersteund 
door een handtekeningenactie- om een speel- 
plek aan het Arsenaalplein te realiseren. Het 
idee werd door de gemeente goed bevonden. 
N.B.: Bewonerscommissie De Doelen vertegen- 
woordigt in eerste instantie de belangen van de 
bewoners van het zgn. Doelencomplex. Dit 
complex woningen wordt beheerd door woning- 
bouwvereniging Zijl en Vliet. De samenwerking 
met Milieu en Beheer was vanaf de start van dit 
project prettig, doch intensief. Door de inspan- 
ning van Milieu en Beheer, met name die van 
Rob Snik, is de speelplek er toch nog redelijk 
snel gekomen. Als verrassing voor de bewoners 
werd zelfs het gehele Arsenaalplein opgeknapt 
en betegeld. In het afgelopen jaar is er ook 
ondersteuning geweest van de Leidse Welzijns- 
organisatie (LWO), die een inspraakronde voor 
kinderen organiseerde. Dit resulteerde in de 
keuze voor "Robin Arsenaal", een houten glij- 

en klimrek en een draaischijf. 

Ondanks aanvankelijke twijfels, werkte het 
weer die zondag goed mee. De kinderen hebben 
dan ook de hele middag· kunnen genieten van 
de nieuwe speeltoestellen en de verschillende 
spelletjes: touwtrekken, containerrace, korfbal, 
waterrace, etc. Ook de goochelact van Ruud 
Kenter ("De Grote Beer") was aan de kinderen 
wel besteed. 

De ouders en belangstellenden volgden onder 
het genot van een kopje koffie of thee en iets 
lekkers het spel van de kinderen. De kinderen 
werden getrakteerd op limonade, krentebollen 
en muffins. Voor elke deelnemer aan de kinder- 
spelen was er na afloop een ijsje! De geslaagde 
middag werd afgesloten met de prijsuitreiking 
aan de winnaars van de eerder uitgeschreven 
tekenwedstrijd "Samen Spelen". De prijzen 
hiervoor werden beschikbaar gesteld door het 
LAK-theater en de jeugdboekhandel "Silvester". 
De ingezonden tekeningen zijn tijdens de zomer- 
vakantie tentoongesteld in de LAK-galerie. Een 
minpuntje bij deze gezellige middag wat het reit 
dat de drijvende kracht achter dit alles, Anne- 
miek van Welzen, helaas wegens ziekte was 
verhinderd. 

Namens Bewonerscommissie De Doelen danken 
Rita Zwart en Annemiek van Welzen bij dezen 
nogmaals alle kinderen, bewoners en bedrijven 
die hun steentje aan deze opening hebben bijge- 
dragen. We zetten de medewerkende bedrijven 
nog één keer op een rijtje: 
- Milieu en Beheer Afd. Wijkbeheer 
- L WO-buurtwerk 
- RUL Algemene Dienst WSD 
- LAK-theater 
- Café-Diner De Grote Beer 
- Jeugdboekhandel Silvester 
- Gemakswinkeltje Oud Leyden 
- Friese Bakker Us Bertus 
- Directie Sport & Recreatie 
- Hans Kanbier Bloemen 
- Korfbalvereniging Sporting Trignon 
- Vormgeving Nota Bene 

Harold Zwart 

I ) 

t' 

Ook interieur artikelen 
en zijden bloemen 

Ronselkunst 

SPECIAALZAAK VOOR 

M.~ THERAPEUTISCHE ELASTISCHE KOUSEN lil eAAaEs, MEDISCHE HULPMIDDELEN 

JOIE7El Rev. a1.1. Dickhott v.a. Lunden 
Ziekenfondsleverancier 
Geopend maandag 13-17 uur, dinsdag t/m vrijdag van 9-17 uur 
of na telefonische afspraak. 
Doezastraat 27 2311 HA Leiden Tel. 071-51327 45 

Afscheid 

Ongeveer een jaar geleden had ik het bestuur 
aangekondigd dat ik met het werk.voor de 
wijkvereniging wilde stoppen. Een periode van 
20 jaar leek mij een goede aanleiding om eens 
naar iets anders uit te gaan kijken. Uiteindelijk 
viel mijn afscheid samen met het 20-jarig be- 
staan van de wijkvereniging, dat op 1 juni ge- 
vierd werd. Ik heb het bestuur gecomplimen- 
teerd voor de wijze waarop het gestalte heeft 
gegeven aan de viering van dit jubileum. Het is 
er in geslaagd er een zeer aardige middag van te 
maken. Elders in deze krant leest u daar meer 
over. 

Mijn grote dank gaat echter uit naar de manier 
waarop het bestuur afscheid van mij genomen 
heeft. Toen ik in de wijkkrant zag staan dat er 
een korte extra ledenvergadering zou plaats 
vinden kreeg ik wel een vermoeden wat er zou 
kunnen gebeuren. Toch sta je een beetje raar te 
kijken als je zelf dan het eigenlijke middelpunt 
blijkt te zijn van zo'n receptie. Ik ben zeer ver- 
eerd met het erelidmaatschap van de wijkvereni- 
ging, uitgedrukt in de prachtige door Floor van 
Gelderen gemaakte oranje(!) sjerp. 

Aangenaam verrast was ik door de actie van 
het bestuur naar het College van Burgemeester 
en Wethouders. Aangezien de heer Van Rij oud- 
bestuurslid en thans nog donateur is en destijds 
ook diverse artikelen voor de wijkkrant heeft 
geschreven, vond ik het plezierig maar niet 
verdacht, dat hij op de receptie van de wijkver- 
eniging aanwezig was. Des te groter was de 
verrassing dat ik uit zijn handen het beeldje van 
Cornelis Joppensz in ontvangst mocht nemen . 
Ik beschouw dit als een bijzondere eer en heb 
tegenover het college mijn erkentelijkheid uitge- 
sproken voor deze geste. 

's-Avonds was er een niet-verwachte, doch 
aangename afsluiting van deze bijzondere dag 
met een etentje bij Anak Bandung en de over- 
handiging van een schitterend boek over archi- 
tectuur. Dat het bestuur daarbij ook mijn le- 
vensgezel uitnodigde waardeer ik zeer. 

U hoeft zich niet ongerust te maken dat ik mij 
voortaan zal vervelen: inmiddels ben ik be- 
stuurslid van de Vereniging Koninginnedag 
Leiden, speciaal belast met de Oranjekrant, en 
penningmeester van de ANBO, afdeling Leiden. 
Voor het geval u niet mocht weten wat ANBO 
inhoudt: dit is de Algemene Nederlandse Bond 
voor Ouderen. 

Tenslotte zult nog wel eens een stukje van mijn 
hand in de wijkkrant zien, mits de redactie daar 
tijdig om vraagt. 

Tenslotte zou ik tot het bestuur willen zeggen: 
ga door met het goede werk voor de wijk en 
haar bewoners want dat blijft nodig. Tegen de 
bewoners· zeg ik: geef het bestuur ondersteu- 
ning en informatie, doe mee in een werkgroep 
of iets dergelijks, schrijf eens stukje voor de 
wijkkrant. 

Tot u allen: bedankt voor alle vriendeJijke woor- 
den en beste wensen bij mijn afscheid, maar 
ook voor de samenwerking en saamhorigheid 
die ik al die jaren ondervonden heb. 

Joop Gerritsen 

Het Smalle Pandje Met De Brede Sortering 
Sanders Wijnhuis - Doezastraat 12 

>> au fin bec << 
tkokhis 
breestraat 116 leiden tel. 512 l O 05 off. dealer arabia alessi stelton 

FIRMA DE GEUS 
Speclalltelten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetartikelen 

DOEZASTRAAT 8 - 2311 HB - LEIDEN 

Lid A.N.V.O. 

Hans van Schie Breestraat 140 2311 CX Leiden Tel. 071-512 22 13 
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Speel- en klimrek 
Robin Arsenaal 

is al volop 
in gebruik 

) 

Wethouder Jan Laurier 
verricht de openings- 
handeling van het 
speelterrein 

De goochelact van 
Ruud Kenter 

(De Grote Beer) 
was aan de kinderen 

wel besteed. 
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10 Jaar Open Monumentendag 

Heeft u het al gehoord? De "Krokodillenmum- 
mie" in het Rijksmuseum voor Oudheden heeft 
nu eindelijk zijn geheim moeten prijsgeven. Nou 
ja, een deel daarvan. En nog wel op vrijdag de 
13°. Als dát maar goed gaat, denk ik dan. Vrij- 
dag stond het al aangekondigd in het Leids 
Nieuwsblad: Krokodillenmummie doorgelicht 
door douane (door een zogenaamde "scanmo- 
biel"), en zaterdag haalde de uitkomst van deze 
"scan" zelfs de landelijke dagbladen. Wat bleek? 
Er zaten twéé krokodillen in, achter elkaar, 
waarvan de voorste zijn staart miste. Gaat uw 
fantasie daar ook zo van werken? 

Blijkbaar ben ik niet de enige Leidenaar die zo 
geïnteresseerd is in oudheidkundige zaken. Bij 
een open dag in juli zijn de archeologische op- 
gravingen in de Roomburgerpolder door enorm 
veel belangstellenden bekeken. Reden voor ons 
om tijdens het monumentenweekend daar al op 
zaterdag te gaan kijken (in plaats van op zon- 
dag, als bijna iedereen vrij heeft). De routebord- 
jes "opgravingen Roomburg" bleken door een of 
andere leukerd omgedraaid (dwz. in tegenover- 
gestelde richting geplaatst) zodat alleen eigen- 
wijze bezoekers zoals wij zonder problemen de 
locatie vonden. Ik neem tenminste niet aan dat 
de archeologische medewerkers zo onder de 
indruk waren van het aantal bezoekers in juli dat 
zij deze actie zelf ondernomen hadden. Toch 
waren er al. veel ·bezoekers op deze zaterdag 
die, net als wij, op de fiets de geopende monu- 
menten bezochten. 

Vanwege het grote aantal monumenten dat 
geopend was, was het voor ons aanvankelijk 
moeilijk kiezen. Nadat we alle (ruim beschikba- 
re) voorinformatie doorgenomen hadden, kozen 

we uiteindelijk voor het opsplitsen van de 
"fietsroute" in twee etappes. Het moest ten- 
slotte ook voor de kinderen leuk blijven, anders 
krijg je ze in de toekomst niet meer zo makkelijk 
mee. 

En leuk was het zeker! Nadat we de opgravin- 
gen bezocht hadden gingen we richting water- 
toren op de Hoge Rijndijk. Helaas voor de kinde- 
ren mochten we niet naar boven, maar de uitleg 
van het mechanisme vergoedde veel. Het be- 
zoek aan scheepswerf Kloos 'was helemaal een 
voltreffer, voor ons allemaal. Prachtig om te 
zien met hoeveel vakmanschap en liefde voor 
het werk zo'n onderneming nog. op de oude 
manier schepen bouwt. 

Op zondag volgde nog een tocht langs Molen 
De Heesterboom aan de Haagweg, waar ons de 
principes van deze houtmolen werd uitgelegd. 
En niet te vergeten: je mocht er naar bóven, 
waardoor het "leed" van gisteren weer snel 
vergeten was. Ook bij Molen De Put konden we 
alles goed bekijken, zodat we moe maar vol- 
daan naar ons eindpunt gingen: de regentenka- 
mer van het weeshuis. De boeiende, uitgebreide 
uiteenzetting van dé gids kon niet voorkomen 
dat we tijdens het verhaal elk met een slapend 
kind op schoot kwamen te zitten. Gelukkig 
vatte hij het niet persoonlijk op. Uitgerust en 
wel kwamen we thuis van een "monumentale" 
dag. 

Gelukkig is de open monumentendag een jaar- 
lijks terugkerend evenement. Er is nog zoveel te 
zien in een stad als Leiden. Daar hebben we 
jaren voor nodig! Toch eens informeren waar ze 
die T-shirts met de tekst "Niets lijkt op Leiden" 
verkopen ... 

Yvonne van Deutekom 

.Bij deze geeft (naam): . . . . . . . · telefoon: . 
adres: . . . . . . . . . . . . . . . postcode: . . . . met ingang van: . . . . zich op als 
lid/donateur van de Vereniging voor Pieters- en Academiewijk en Levendaal-west, en verklaart 
de contributie/donatie ad f te hebben overgemaakt op giro 366 44 16 van de vereniging. 

Leiden, (datum) ............ (handtekening) 

De contributie bedraagt per jaar f 10 per gezin off 7,50 voor eenpersoonshuishoudens. 
Opgaven afgeven bij een van de bestuursleden of zenden aan Postbus 11016, 2301 EA Leiden 

De Hart van de Stadkrant wordt gedrukt op 100% kringlooppapier: Re viva offset. 

Wethouder Tjeerd van Rij heeft een verrassing voor onze 
vertrekkende seèretaris Joop Gerritsen. Zie biz. 3. 

Jubileumviering: terugblik op een zonnig stadsfeest 

In het kader van het 20-jarig bestaan van de Vereniging voor 
Pieters- & Academiewijk en Levendaal-West heeft op 1 juni 
jongstleden de feestelijke jubileumviering plaatsgevonden. 
Ongeveer 80 wijkbewoners en andere genodigden hebhen 
deelgenomen aan het gevarieerde programma. Na een voorbe- 
zichtiging van het half juni nieuw geopende Modelbouwmu- 
seum in de Kweekschool voor de Zeevaart werd de groep in 
vieren opgesplitst en vertrok onder leiding van VVV-gidsen 
naar een tweetal locaties, die normaal niet te bezichtigen zijn. 
Dit waren het Gravensteen waar een rondleiding werd ver- 
zorgd door Professor van Soest en de oude Universiteitsbiblio- 
theek, waar Professor Otterspeer ons ontving en rondleidde. 

Na de wandeling ging het programma verder met een speciale 
boottocht via de binnenstad en werd bij het stadhuis aange- 
meerd. Hierna vond in Ars Aemula Naturae op de Pieterskerk- 
gracht op feestelijke wijze een receptie plaats ter gelegenheid 
van dit 20-jarig jubileum. Tevens was dit het afscheid van 
Joop Gerritsen als bestuurslid. Welke verrassing deze receptie 
hem nog bracht kunt u verderop in deze wijkkrant lezen, even- 
als een impressie van deze dag geschreven door een van de 
wijkbewoners die hieraan deelnam. 

Het bestuur was aangenaam verrast door de grote belangstel- 
ling voor deze viering. Het gezamenlijk bekijken van allerlei 
mooie locaties in onze wijk spreekt de bewoners kennelijk 
aan. Daarmee hoeven we natuurlijk niet tot een volgend lus- 
trum te wachten ... ! 

Yvonne van Deutekom 


